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CHAPTER I UNDER SPAIN AND MEXICO




 




The

discovery of the Bay of San Francisco was due to the determination of King

Carlos III of Spain to occupy and colonize Alta California and was the joint

work of both church and state. In this movement Jose de Galvez represented the

state—a man of great energy and ability, the visitador-general of New Spain. He

arrived at La Paz in July, 1768, and at once began an inspection of the

peninsular missions and after supplying their wants and putting them in

prosperous condition, he turned his attention to his principal duty—the

colonization of Alta California, now known merely as California. The first

movement was an expedition both by land and sea to San Diego and Monterey, and

three ships were dispatched to carry to those points all the heavier articles,

such as agricultural implements, church ornaments and the bulky provisions of all

sorts for the soldiers and the priests after their arrival. The expedition by

land drove cattle and horses to the two objective points. The expedition was

divided into two detachments, one going in advance under the command of Captain

Rivera y Moncada, who had been in the country many years, and the other under

the command of Gov. Gaspar de Portola, who had recently arrived from Spain.




Captain

Rivera first collected from the peninsular missions all the livestock and

supplies that could be spared and conveyed them to Santa Maria, which then was

the most northerly of the established missions. Large quantities of provisions

were collected at La Paz, and Father Serra visited all the missions and secured

much church furniture, sacred ornaments and vestments.




The

first vessel sent northward on this expedition was the San Carlos, which sailed

from La Paz, January 9, 1769, under the command of Vicente Vila. On board in

addition to the crew were twenty-five Catalonian soldiers under the command of

Lieutenant Fages, a surgeon Pedro Prat, a Franciscan friar, a baker, two

blacksmiths, a cook and two tortilla makers. Galvez in a small vessel

accompanied the San Carlos as far as Cape San Lucas, where he landed and fitted

out the San Antonio for the same expedition. On February 15th, this vessel

under the command of Juan Perez sailed from San Jose del Cabo and on it went

two Franciscan friars—Juan Viscaino and Francisco Gomez. For this movement

Captain Rivera y Moncada collected cattle and supplies at Velicata on the northern

frontier. It was from this point on the frontier that Captain Rivera y Moncada

with a squad of soldiers, a number of neophytes, three muleteers and Father

Crespi, began the movement to San Diego on March 24, 1769. The second land

expedition began its march from Loreto on March 9, 1769, and was commanded by

Gov. Gaspar de Portola, who was joined at Santa Maria on May 5th by Father

Serra, and in due time they reached the camp of the first expedition at

Velicata, which had recently been vacated. Here Father Serra founded a mission

and called it San Fernando and left Father Campa Cay in charge. One of the

objects of the establishment of this mission was to provide a frontier post on

the route between the peninsular missions and the proposed settlements and missions

of Alta California. On May 15th, Portola marched northward along the trail

marked out by Rivera. The San Antonio was the first vessel to arrive at San

Diego, where it cast anchor April 11, 1769, after an unsuccessful voyage of

twenty-four days. After a voyage of one hundred days the San Carlos reached San

Diego bay, all her crew sick with the scurvy, with scarcely a person well

enough to man a boat. All were taken ashore and kept under care in tents where

fully half of the soldiers and nine of the sailors finally died. Previous to

all this the Rivera detachment arrived, making the land journey from Velicata

in fifty-one days. On July 1st, the second detachment of the land expedition

arrived. All the four divisions of the expedition—the two vessels and the two

land detachments—were now at San Diego. Of the 219 persons who had set out only

126 remained, all the others having died or deserted.




Upon

taking a summary of the conditions it was found that neither of the vessels was

equal to the voyage to Monterey, the next objective point; whereupon it was

concluded to send the San Antonio back to San Bias for more sailors and

supplies to man the San Carlos. She sailed on July 9th, reached her destination

in twenty days, but during the voyage one-half of the crew died of scurvy.




With

both vessels unable to proceed the entire responsibility of carrying out the

mandates of the king rested upon the land expedition. Resolutely Governor

Portola began to organize and prepare his forces for the overland march. He

moved forward on July 14th with a total force of sixty-two persons, including

himself, Fathers Crespi and Gomez, Captain Rivera y Moncada, Lieut. Pedro

Fages, Engineer Miguel Constanso and soldiers, muleteers and Indian servants.




Two days

after his departure Fathers Junipero, Viscaino and Parron founded the mission

of San Diego.




The two

detachments were united and marched northward in one body.




They

carried one hundred packs of provisions which were deemed necessary to ration

the expedition for six months and until the vessels could become refitted and

could return with additional supplies. At the head marched the commander and

the other officers accompanied by six Catalonian soldiers and a small band of

friendly Indians provided with spades, axes, mattocks and crowbars to open the

way when necessary. Then came the pack train divided into four detachments. In

the rear were the other troops and friendly Indians and the horse herd and mule

herd reserves, all under the command of Rivera. Necessarily the march was slow,

because the trail had to be cleared and the country studied in reference to

supplies of good water and available pastures. Multitudes of Indians appeared

and accompanied them along stages of the march. As they advanced it was noted

that the lands became more fertile and the landscape more pleasing and

alluring. The Indians were affable and tractable. The Sierra y Santa Lucia was

crossed with great difficulty. They reached the Point of Pines on October 1st,

and at first thought they had reached the Port of Monterey. An investigation

revealed their mistake, whereupon they resumed their march northward. Many were

now sick with the scurvy and to add to the gravity of the situation the rains

began and an epidemic of diarrhea broke out and spread to all without

exception. When the outlook seemed darkest all suddenly began to get well and

in a short time were restored to health, no doubt by an improvement in the

water and other health conditions.




Bay of

San Francisco was thus described by Constanso: "The last day of October

the expedition by land came in sight of Port de los Reyes and the Farallones of

the Port of San Francisco whose landmarks compared with those related by the

log of the Pilot Cabrera Bueno were found exact. Thereupon it became of evident

knowledge that the Port of Monterey had been left behind; there being few who

stuck to the contrary opinion. Nevertheless the commandant resolved to send a

detachment to reconnoiter the land as far as Port de los Reyes.




The

scouts, who were commissioned for this purpose, found themselves obstructed by

immense estuaries which run extraordinarily far back into the land and were

obliged to make great detours to get around the heads of these.




Having

arrived at the end of the first estuary and reconnoitered the land that would

have to be followed to arrive at the Point de los Reyes, interrupted with new

estuaries, scant pasturage and firewood and having recognized, besides this,

the uncertainty of the news and the misapprehension the scouts had labored

under, the commandant with the advice of his officers, resolved upon a retreat

to the Point of Pines in hopes of finding the Port of Monterey and encountering

in it the packet San Jose or the San Antonio whose succor already was

necessary, since of the provisions which had been taken in San Diego no more

remained than some few sacks of flour of which a short ration was issued to

each individual daily."




It

appears, then, that the Portola expedition reached Point Corral de Tierra on

October 30, (1769) and formed a camp at Half Moon bay. Father Crespi named the

headland to the westward Point Guardian Angel, but the sailors called it Punta

de Almeja or Mussel Point. A preliminary exploration of that vicinity revealed

to the advance observers of the expedition, from a high ridge, Point Reyes and

part of the Bay of San Francisco and the Farralones out seaward. A

counter-march having been decided upon, it was concluded that before doing so

an exploration of the surrounding country should be made. Accordingly Sergeant

Ortega, in command of a squad of soldiers, was sent out to the hills to the

northeastward with instructions to return at the expiration of three days. In

the meantime, while awaiting his return the hunters of the expedition were

permitted to roam throughout the region in quest of game. On November 2nd,

several of them returned with the report that they had discovered a vast and

beautiful bay extending far inland, and on the 3rd, upon the return of the

Ortega party, this important discovery was fully confirmed and was heralded

with the discharge of musketry, the shouts of the expedition, the waving of

flags and other evidences of satisfaction and joy.




The

whole expedition prepared on the following day to advance and learn more of this

discovery. Upon reaching the summit of the hills they saw before them the

splendid bay which in their enthusiasm they compared with the Mediterranean

sea. They endeavored to pass around the southern arm in order to reach Point

Reyes and on the evening of November 6th struck camp on San Francisquito creek

near Menlo Park. Advance couriers sent out reported that the bay extended far

to the southeastward, and it was then decided that, owing to their exhausted

condition, the sickness that prevailed and the depleted state of their supplies

and ammunition, they should return to Point of Pines, which was accordingly

done, the return march commencing November 11th. They reached that point on

November 27th and remained there until December 9th searching for the harbor of

Monterey and waiting for the return of the schooners with stores and

reinforcements. Not meeting with success in either of these objects they

finally, on December 9th, began their weary march for San Diego.




The

expedition of Captain Bautista, consisting of Lieutenant Fages, Father Crespi,

twelve soldiers and two servants, left Monterey on March 20, 1772, and the same

day reached the Salinas river, which at that time was the Santa Delfina.




This is

the first exploration of the region now comprised in the counties of Santa

Clara, Alameda and Contra Costa. Father Crespi's description of it is full and

interesting. According to it, the explorers reached the San Benito on the 21st,

near the present city of Hollister. On the 22nd, after crossing the San Pascual

plain into the San Francisco valley, they encamped a little to the north of the

site now occupied by Gilroy. The next day they traveled to the northwest

entering the so-called "Robles del Puerto de San Francisco" in Santa

Clara valley, which Governor Portola's expedition visited in 1769. The plan of

the present exploration was to get to San Francisco under Punta de Reyes.




Pursuing

their march, they were on San Leandro bay on the 26th. On the 27th they climbed

the hills of the present East Oakland to round "an estuary which extends

about four or five leagues inland" to San Antonio creek and Lake Peralta

(Merritt); thence they got to the ''mouth by which the two great estuaries

communicate with the Ensenada de los Farallones." Tarrying on the site of

the present Berkeley, and looking out through the entrance to the Bay of San

Francisco, they saw three islands. The next day they "saw a round bay like

a great lake"—San Pablo—and were prevented by the Strait of Carquinez from

rounding it. On the 30th they got to Arroyo de las Nueces, near Pacheco, and

following their march finally camped at a short distance from the bank of a

river "the largest that has been discovered in New Spain." They

called it San Francisco, but its modern name is the San Joaquin. But on

reaching the San Joaquin, as they were without means, either to cross the great

rivers, having no boats, or to go round them for lack of men and supplies, they

concluded to march back to Monterey by a shorter route. Passing through the

valleys which now bear the names of San Ramon and Amador, they entered that of

Sunol, calling the latter Santa Coleta; thence approached the site where the

mission San Jose was established later, and finally pitched their camp on the

San Francisco de Paula stream, near the present Milpitas. After this they

followed the same route they had come by the last march.




Alameda

county was thus first explored by the Spaniards in 1772. The first spot settled

in it by white men was the mission San Jose, begun on the 11th, and completed

and dedicated on the 27th of June, 1797. The place was called by the Indians,

Oroysom. The founder of the mission was Father Fernin Francisco de Lasuen,

president of the Franciscan missionaries, in the presence of Fathers Isidoro

Barcenilla and Agustin Merino, and of Sergt. Pedro Amador, and a detachment of

soldiers from the San Francisco presidial company. Fathers Barcenilla and

Merino were the first ministers, but the old records show that at the first

baptism Father Magin Catala, of Santa Clara, officiated.




There is

no evidence to show that any member of the Portola expedition set foot in what

is now Alameda county. They had no boats with them on the trip to the bay and

did not pass around the southern arm, but of course could easily see the

eastern or Alameda county shore.




Previous

to 1775 no further attempt to explore the Bay of San Francisco or found a

mission on its shores was made, but in that year Lieutenant Agala was ordered

to make explorations there with the view of forming settlements. Rivera had

examined the present site of San Francisco in 1769, as before narrated.




In 1775

the Mexican authorities sent from Sonora to California, via the Colorado river,

an expedition of 200 settlers with the expectation of forming a settlement at

San Francisco, but was defeated in this attempt by the envious Rivera, who on

September 17, 1776, established the presidio at what is now Fort Point, San

Francisco. In all about one hundred and fifty persons assembled there. A church

was built and on October 9, 1776, the mission was duly dedicated on the Laguna

de los Dolores.




While

dealing with the march of Capt. Juan Bautista, of the Portola party, from

Monterey, when seeking for San Francisco, Father Palou, California's first

historian, makes mention of the region in which Alameda county is now located,

in these words: "In the valley of San Jose, the party coming up by land,

saw some animals which they took for cattle, though they could not imagine

where they came from: and, supposing they were wild and would scatter the tame

ones they were driving, the soldiers made after them and succeeded in killing

three, which were so large that a mule could with difficulty carry one, being

of the size of an ox, and with horns like those of a deer, but so long that

their tips were eight feet apart. This was their first view of the elk. The

soldiers made the observation that they could not run against the wind by

reason of their monstrous antlers." It is but reasonable to suppose that

the valley called San Jose by Father Palou is that portion of the country

situated at its southern end, where was subsequently erected the mission

bearing that name. It is not likely that the Santa Clara valley was meant, for

that district was then called San Bernardino, and the pueblo of San Jose was not

established until November 29, 1777. while the holy father speaks of the year

1773; besides it is known that a portion of Murray township was long called El

Valle de San Jose, and the gentle slope in what is now the district of

Washington Corners, the Mission and Harrisburg was not infrequently designated

the San Jose valley. Palou goes on to remark that "after the presidio and

before the mission was established (in San Francisco) an exploration of the

interior was organized, as usual, by sea (the bay) and land. Point San Pablo

was given as the rendezvous, but the Captain of the presidio (Moraga), who

undertook in person to lead the land party, failed to appear there, having,

with a desire to shorten the distance, entered a canon somewhere near the head

of the bay, which took him over to the San Joaquin River. So he discovered that

stream."




Thus it

is plain that one party proceeded down the San Mateo side of the bay, crossed

over to its eastern shore, where, coming to the spot where now stands the

hamlet of Niles, and, following the rocky banks of the Alameda creek,

ultimately came into the Livermore valley, crossing which they emerged into the

wide expanse of territory through which flows the San Joaquin, which Moraga

named in honor of his brother.




During

the gubernatorial regime of Don Felipe de Neve, which commenced in December,

1774, and closed September, 1782, reports on the topography, character, and

condition of Upper California, and what situations were most suitable for

establishments, were frequently made to His Most Catholic Majesty, the King of

Spain, through the Viceroy in Mexico. The country from north to south, from San

Diego to San Francisco, was carefully examined and permission sought to locate

two pueblos or towns, viz.: That tract of land, now Los Angeles, which lies

contiguous to the river La Portincula, 126 miles from San Diego, and six from

the mission of San Gabriel, and also that tract on the margin of the River

Guadalupe, seventy-eight miles from the presidio of Monterey, forty-eight from

that of San Francisco, and 21 ¼ miles from the mission of Santa Clara. The

pueblo of San Jose became a subject to annual inundation, and, after protracted

delays (during the administration of Don Diego de Borica, between the years

1794 and 1800), the village was moved to higher ground in 1797. To effect this

relief as well as to establish another pueblo, to be called Branciforte, Borica

dispatched Don Pedro de Allerni, with instructions to examine the country and

report to him those sites that he thought most convenient for the purpose. This

he duly transmitted, as follows: "Having examined the points set forth in

the foregoing superior official communication, as well as those requiring me to

set forth all that I might think necessary, I might reply as follows: The

principal object and view of the whole matter may be reduced to the project

formed by Don Jose Maria Beltram, and forwarded by the Royal Tribunal de Mentas

to the Most Excellent Viceroy, in relation to the establishing of a villa, or

poblacion; and its being necessary to remember that in order to attain the

desired end an eye must be had to such favorable circumstances as are required

to give the inhabitants of the same the necessary advantages, such as a

plentiful supply of water, wood, irrigable and arable lands, forests, pastures,

stone, lime or earth for adobes; and having been commissioned to this end for

the examination which I made with the Senior Governor, Don Diego Borica, of the

country, from the Mission of Santa Cruz, Arroyo del Pajaro, and the Mission of

Santa Clara, to the place of the Alameda, and the country around the Presidio

and the Fort of San Francisco, and the mission of the same name—after a careful

and scrupulous examination of these places with the engineer extraordinary, Don

Alberto de Candoba, I found that the place of the Alameda, although it contains

a creek, still that it affords but little water, and that the channel is so

deep that it is difficult to obtain water therefrom for irrigating the

extensive plains of what appears to be good lands; but as the place is without

fuel, timber, and pasturage, which cannot be obtained save at the distance of

many leagues, it is clear that it is unsuitable for the project under

consideration." It is reasonable to claim "the place of the Alameda''

as the Alameda creek of today, for its wooded banks when first seen by these

explorers might easily have led them to suppose it an avenue or grove or

graceful willows and silver-barked sycamores. But how it was that he found no

water for irrigating purposes, no woods and no site for a village, is

incomprehensible.




The

present sites of Alameda and Oakland were densely covered with fine old oaks

and the giant redwoods reared their tall heads to the sky in the hills near

where now East Oakland stands. While Diego de Borcia was yet governor of Upper

California, on June 11, 1797, the Mission de San Jose aptly termed "The

Cradle of Alameda County" was established. It was founded at the expense

of the Catholic King of Spain, Charles IV, and by order of the Marquis of

Branciforte, Viceroy and General Governor of New Spain. The San Jose mission

commenced on Sunday, 11th of June, 1797, the feast of the Most Holy Trinity.

Father Lamen thus described the proceedings: "I, the undersigned,

President of these Missions of New California, placed by His Majesty under the

care of the apostolical college of the propaganda fide of St. Fernando de

Mexico, blessed water, the place, and a big cross, and with great veneration we

hoisted it. Immediately after we sang the litanies of the Saints and I

celebrated the holy sacrifice of the mass and preached to the army and to the

native Indians who were there, and we ended the ceremony singing solemnly the

Te Deum.




At the

same time I appointed for the first missionaries Rev. Fr. Ysidoro Barcenilla

and Rev. Augustine Merino, A. M." Thus was the Mission San Jose

established, ten miles to the north of the pueblo of that name and forty to the

east of San Francisco, on a plateau indenting the Contra Costa hills and facing

the southern extremity of the Bay of San Francisco. Behind it were the

beautiful Calaveras and Sunol valleys; Mission Peak rose immediately in its

rear like a giant sentinel indexing its location; while, in its vicinity,

Nature had abundantly supplied every want. The first building erected was a

chapel, a small adobe edifice which was enlarged by' seven varas in the second

year of its existence. A wall forty-seven varas long, four high and six wide,

thatched with tules, was constructed, water flumes laid, and, being in the

presidial jurisdiction of San Francisco, soldiers were sent from there to keep

guard over it, and bring" the natives in for purposes of education.




In the

establishment of missions the three agencies brought to bear were the military,

the civil, and the religious, being each represented by the presidio or

garrison; the pueblo—the town or civic community, and the mission—the church,

which played the most prominent part. Says one writer: "The Spaniards had

then, what we are lacking today—a complete municipal system.




Theirs

was derived from the Romans—the Roman civil law, and the Gothic, Spanish and

Mexican laws. Municipal communities were never incorporated into artificial

powers, with a common seal and perpetual succession, as with us under English

and American laws; consequently, under the former, communities in towns held

their lands in common; when thirty families had located on a spot, the pueblo

or town was a fact. They were not incorporated, because the law did not make it

a necessity, a general law or custom having established the system. The right

to organize a local government, by the election of an alcalde or mayor, and a

town council, which was known as an ayuntamiento, was patent.




The

instant the poblacion was formed, it became thereby entitled to four leagues of

land and the pobladors, citizens, held it in pro indivisa. The title was a

governmental right."




The

missions were designed for the civilization and conversion of the Indians.




The

latter were instructed in the mysteries of religion (so far as they could

comprehend them) and the arts of peace. Instruction of the savage in

agriculture and manufactures, as well as in prayers and elementary education,

was the padre's business. The soldiers protected them from the hostility of the

intractable natives, hunted down the latter and brought them within the

confines of the mission to labor and for their salvation. The missions were

usually quadrilateral buildings, two stories high, inclosing a court yard

ornamented with fountains and trees, the whole consisting of the church,

fathers' apartments, store houses, barracks, etc. The quadrilateral sides were

about six hundred feet in length, one of which was partly occupied by the

church. Within the quadrangle and corresponding with the second story was a gallery

running around the entire structure and opening upon the workshops, store rooms

and other apartments.




The

entire management of each establishment was under the care of two missionaries,

the elder attended to the interior and the younger to the exterior

administration. One portion of the building, which was called the monastery,

was inhabited by the young Indian girls. There, under the care of approved

matrons, they were carefully trained and instructed in those branches necessary

for their condition in life. They were not permitted to leave till of an age to

be married and this with the view of preserving their morality. In the schools

those who exhibited more talent than their companions were taught vocal and

instrumental music, the latter consisting of the flute, horn, and violin. In

the mechanical departments, too, the most apt were promoted to the position of

foremen. The better to preserve the morals of all, none of the whites, except

those absolutely necessary, were employed at the mission.




It will

be observed that out of the 74,621 converts received into the missions the

large number of 47,925 had succumbed to disease.




Of what

nature was this plague it is hard to establish; the missionaries themselves

could assign no cause. Syphilis, measles, and small-pox carried off numbers.

But these diseases were generated, in all probability, by a sudden change in

their lives from a free, wandering existence, to a state of settled quietude.




Two years

after Mexico was formed into a republic, the Government authorities began to

interfere with the rights of the fathers and the existing state of affairs. In

1826 instructions were forwarded by the Federal Government to the authorities

of California for the liberation of the Indians. This was followed, a few years

later (1833-34), by another act of the Legislature, ordering the whole of the

missions to be secularized and the religious to withdraw. The object assigned

by the authors of the measure was the execution of the original plan formed by

the Government. The missions, it was alleged, were never intended to be

permanent establishments; they were to give way, in the course of some years,

to the regular ecclesiastical system, when the people would be formed into

parishes, attended by a secular clergy. Between these pretexts may probably

have been an understanding between the Government at Mexico and the leading men

in California, that in the change the Supreme Government might absorb the pious

fund, under the belief that it was no longer necessary for missionary purposes,

and thus had reverted to the State as an escheat, while the civil authorities

in California could use the local wealth of the missions, by the rapid and sure

process of administering the temporalities. These laws (the secularization

laws), whose purpose was to convert the missionary establishments into Indian

pueblos, their churches into parish churches, and to elevate the Christianized

Indians to the rank of citizens, were, however, executed in such a manner that

the so-called secularization of the missions resulted only in their plunder and

complete ruin, and in the demoralization and dispersion of the Christianized

Indians.




Immediately

upon receipt of the decree, the then acting Governor of California, Don Jose

Figueroa, commenced carrying out its provisions, to which end he prepared

certain provisional rules, and in accordance therewith the alteration in the

missionary system was begun. Within a very few years the exertions of the fathers

were entirely destroyed. The lands which hitherto had teemed with abundance,

were handed over to the Indians, to be by them neglected and permitted to

return to their primitive wildness, and the thousands of cattle were divided

among the people and the administrators for the personal benefit of either.




In 1829,

when Amador was major domo at the Mission San Jose, about one thousand Indians

resided there. Of these about seven hundred died of smallpox that year and the

cholera four years later took the remainder. They were found dead by the dozen

around the springs and rancherias. The Spanish soldiers at the missions were

kept, among other reasons, for the purpose of capturing and bringing to the

missions the Indians to be Christianized, baptized and saved, because it was

believed that all who died out of Christ were lost.




Many of

them resisted and were killed in the efforts to Christianize and civilize the

remainder. Amador participated in many of these expeditions and others for

the recovery of stolen property. He claimed that he himself killed no less than

two hundred of the natives in these various expeditions. He bore fourteen

wounds from his conflicts with them. In 1875, there resided at the Mission San

Jose an Indian who remembered well the building of the first mission structure

there in 1797.




In 1797

a party of thirty soldiers crossed the bay from San Francisco in rafts and had

a fight with the Cuchillones, who were kindred or allies of the Sacalanes. The

latter became exasperated and threatened San Jose. Sergt.




Pedro

Amador, who went sometime after to ascertain the cause of this disturbance,

found the Sacalanes disposed to annihilate the neophytes, and even the soldiers

if they interfered. He was accordingly directed to take twenty-five men and

fall upon their rancheria. The tribe refused to surrender deserters and dug

pits so that the horses could not enter. The soldiers dismounted and attacked

them with sword and lance. In this fight, which occurred on the 15th of July,

two soldiers were wounded, and seven hostiles killed. The Cuchillones.




being

also attacked, fled. Amador returned to San Jose with a considerable number of

deserters and several gentiles. Some of the captives were sentenced to receive

from twenty-five to seventy-five lashes, and to hard labor with shackles on for

a couple of months in the presidio. The runaway neophytes at the investigation

made it appear that they had been forced by hunger, and harsh treatment at the

hands of the missionaries, to desert. This allegation was declared to be

positively untrue, by the then president, Father Lasuen, who claimed that the

real cause of the natives' flight had been an epidemic which had broken out

among them.




The

Sacalanes continued their hostile attitude for a long time, and the presidio

had often to deal condign punishment. In 1880, the sergeant with some armed men

attacked them, slaying a chief and destroying all their bows and arrows,

besides capturing a number of runaway neophytes.—(Amador's report on the affair

of 1800 is in Provincial Records, MS., VI, and also in Prov. State Pap., MS.,

XVI and XVII.) It is generally supposed that the Contra Costa region which

included Alameda county was originally inhabited by four tribes of Indians,

called Juchiyunes, Acalanes, Bolgones, and Carquinez, who were all in all a

degraded race. Doctor Marsh described them as stoutly built and heavy limbed,

as hairy as Esau, and with long heavy beards. They had short, broad faces, wide

mouths, thick lips, broad noses and extremely low foreheads, the hair of the

head in some cases nearly meeting the eyebrows, while a few had that peculiar

conformation of the eye so remarkable in the Chinese and Tartar races, and

entirely different from the common American Indian or the Polynesian. He states

further: The general expression of these Indians has nothing of the proud and

lofty bearing or the haughtiness and ferocity so often seen east of the

mountains. It is more commonly indicative of timidity and stupidity. The men

and children are absolutely and entirely naked, and the dress of the women is

the least possible or conceivable remove from nudity. Their food varies with

the season. In February and March they live on grass, and herbage, clover and

wild pea vine are among the best kind of their pasturage. I have often seen

hundreds of them grazing together in a meadow like so many cattle. They are

very poor hunters of the larger animals but very skillful in making and

managing nets for fish and they also collect in their season great quantities

of the seed of various grasses, which are particularly abundant. Acorns are

another principal article of food which are larger, more abundant and of better

quality than I have seen elsewhere. The Californian is not more different from

the tribes east of the mountains in his physical than in his moral and

intellectual qualities. They are easily domesticated, not averse to labor, have

a natural aptitude to learn mechanical trades, and I believe, universally a

fondness for music and a facility in acquiring it. They are not nearly so much

addicted to intoxication as is common to other Indians. I was for some years of

the opinion that they were of an entirely different race from those east of the

mountains, and they certainly have but little similarity. The only thing that

caused me to think differently is that they have the same moccasin game that is

so common on the Mississippi, and what is more remarkable, they accompany it by

singing precisely the same tune. The diversity of language among them is very

great. It is seldom an Indian can understand another who lives fifty miles

distant; within the limits of California are at least a hundred dialects,

apparently entirely dissimilar. Few or no white persons have taken any pains to

learn them, as there are individuals in all the tribes which have communication

with the settlements who speak Spanish. The children when taught young are most

easily domesticated, and manifest a great aptitude to learn whatever is taught

them; when taken into Spanish families and treated with kindness, in a few months

they learn the language and habits of their masters. When they come to maturity

they show no disposition to return to their savage state. The mind of the wild

Indian of whatever age appears to be a tabula rasa, on which no impressions,

except those of mere animal nature, have been made, and ready to receive any

impress whatever.




They

submit to flagellation with more humility than the negroes. Nothing more is

necessary for their complete subjugation but kindness in the beginning, and a

little well-timed severity when manifestly deserved. It is common for the white

man to ask the Indian, when the latter has committed any fault, how many lashes

he thinks he deserves. The Indian, with a simplicity and humility almost

inconceivable, replies ten or twenty, according to his opinion of the magnitude

of the offense. The white man then orders another Indian to inflict the

punishment, which is received without the least sign of resentment or

discontent. This I have myself witnessed or I could hardly have believed it.

Throughout all California the Indians are the principal laborers; without them

the business of the country could hardly be carried on.




For

disease their great "cure-all' was the sweat-bath, which was taken in the

"sweat-house," an institution that was to be found in every

rancheria. A fire being lighted in the center of the temescal (the term applied

to the native sweat-houses by the Franciscan Fathers) the patient is taken

within and kept in a high state of perspiration for several hours; he then

rushes out and plunges into the convenient stream on the bank of which the

structure is always raised— a remedy whether more potent to kill or cure is

left to the decision of the reader.




The

following graphic description of the experiences of a gentleman in a temescal,

is given to the reader as a truthfully told adventure: "A sweat-house is

of the shape of an inverted bowl and is generally about forty feet in diameter

at the bottom and is built of strong poles and branches of trees, covered with

earth to prevent the escape of heat. There is a small hole near the ground,

large enough for Diggers to creep in, one at a time, and another at the top to

give out the smoke. When a dance is to be held, a large fire is kindled in the

center of the edifice, and the crowd assembles, the white spectators crawling

in and seating themselves anywhere out of the way. The apertures, both above

and below, are then closed and the dancers take their positions. Four and

twenty squaws, en dishabille, on one side of the fire, and as many hombres, in

puris naturalibus, on the other. Simultaneously with the commencement of the

dancing, which is a kind of shuffling hobble-de-hoy, the 'music' bursts forth.

Such screaming, shrieking, yelling and roaring, was never before heard since

the foundation of the world. A thousand crosscut saws, filed by steam power—a

multitude of tom-cats, lashed together and flung over a

clothes-line—innumerable pigs under a gate—all combined would produce a

heavenly melody compared with it. Yet this uproar, deafening as it is, might

possibly be endured, but another sense soon comes to be saluted. Here are at

least forty thousand combined in one grand overwhelming stench, and yet every

particular odor distinctly definable. Round about the roaring fire the Indians

go capering, jumping and screaming with the perspiration streaming from every

pore. The spectators look on until the air grows thick and heavy, and a sense

of oppressing suffocation overcomes them, when they make a simultaneous rush at

the door for self-protection. Judge their astonishment, terror, and dismay to

find it fastened securely—bolted and barred on the outside. They rush

frantically around the walls in hope to discover some weak point through which

they may find egress, but the house seems to have been constructed purposely to

frustrate such attempts.




More

furious than caged lions, they rush boldly against the sides, but the stout

poles resist every onset. There is no alternative but to sit down, in hopes

that the troop of naked fiends will soon cease from sheer exhaustion. The

uproar but increases in fury, the fire waxes hotter, and they seem to be

preparing for fresh exhibition of their powers. See that wild Indian, a

newly-elected captain, as with gleaming eyes, blazing face and complexion like

that of a boiled lobster, he tosses his arms wildly aloft as in pursuit of

imaginary devils while rivers of perspiration roll down his naked frame. Was

ever the human body thrown into such contortions before? Another effort of that

kind and his whole vertebral column must certainly come down with a crash!

Another such convulsion, and his limbs will surely be torn asunder, and the

disjoined members fly to the four points of the compass! Can the human frame

endure this much longer? The heat is equal to that of a bake-oven. The reeking

atmosphere has become almost palpable, and the victimized audience are

absolutely gasping for life. The whole system is sinking into utter

insensibility, and all hope of relief has departed, when suddenly with a grand

triumphal crash the uproar ceases and the Indians vanish through an aperture

opened for that purpose. The half-dead victims of their own curiosity dash

through it like an arrow and in a moment more are drawing in whole bucketfuls

of the cold, frosty air, every inhalation of which cuts the lungs like a knife,

and thrills the system like an electric shock. They are in time to see the

Indians plunge headlong into the ice-cold water of a neighboring stream, and

crawl out and sink down on the banks, utterly exhausted. This is the last act

of the drama, the grand climax, and the fandango is over."




In its

early day the whole military force in Upper California did not number more than

from two hundred to three hundred men, divided between the four presidios of

San Diego, Santa Barbara, Monterey, and San Francisco, while there were but two

towns or pueblos, Los Angeles and San Jose, the latter of which was

established, November 29, 1777. Another was subsequently started in the

neighborhood of Santa Cruz, which was named Branciforte, after a Spanish

viceroy. It may be conjectured that the garrisons were not maintained in a very

effective condition.




Such a

supposition would follow the disuse of arms and the long absence of an enemy.

The cannon of the presidio at San Francisco were grey with mold, and women and

children were to be seen snugly located within the military lines.




The

soldiers of the San Francisco district were divided into three cantonments

-—one at the presidio, one at Santa Clara mission and one at Mission San Jose.




Following

is a list of the soldiers connected with the presidio in the year 1790, which

has been copied from the Spanish archives in San Francisco. Here will be found

the names, position, nativity, color, race, age, etc., of the soldiers, as well

as those of their wives, when married: Don Josef Arguello, Commandante, age 39;

Don Ramon Laro de la Neda, Alferez de Campo, age 34; «Pedro Amador, Sergeant.

Spaniard from Guadalaxara, age 51, wife, Ramona Noriega, Spanish, age 30, seven

children; Nicolas Galindo, mestizo, Durango, 42; Majio Chavoya, City of Mexico,

34, wife, a Bernal; Miguel Pacheco, 30, wife, a Sanchez; Luis Maria Peralta,

Spaniard, Sonora, 32, wife, Maria Loretta Alviso, 19; Justa Altamarino,

mulatto, Sonor, 45; Ygnacio Limaxes, Sonora, 49, wife, Maria Gertruda Rivas,

Spaniard, 38; Ygnacio Soto, 41, wife, Barbara Espinoza; Juan Bernal, mestizo,

Sonora, 53, wife, Maxima I. de Soto; Jph. Maria Martinez, Sonora, 35, wife,

Maria Garcia, mulatto, 18; Salvador Iguera, L. C, 38, wife, Alexa Marinda,

Sonora, 38; Nicolas Berryessa, mestizo, 25, wife, Maria Gertrudis Peralta, 24;

Pedro Peralta, Sonora, 26, wife, Maria Carmen Grisalva, 19; Ygnacio Pacheco,

Sonora, 30, wife, Maria Dolores Cantua, mestizo, age 16; Francisco Bernal,

Sinaloa, 27, wife, Maria Petrona, Indian, 29; Bartolo Pacheco, Sonora, 25,

wife, Maria Francisco Soto, 18; Apolinario Bernal, Sonora, 25; Joaquin Bernal,

Sonora, 28, wife, Josefa Sanchez, 21; Josef Aceva, Durango, 26; Manuel Boranda,

Guadalaxara, 40, wife, Gertrudis Higuera, 13; Francisco Valencia, Sonora, 22,

wife, Maria Victoria Higuera, 15; Josef Antonio Sanchez, Guadalaxara, 39, wife,

Maria Dolora Moxales, 34; Josef Ortez, Guadalaxara, 23; Josef Aguil,

Guadalaxara, 22, wife, Concellaria Remixa, 14; Alexandro Avisto, Durango, 23;

Juan Josef Higuera, Sonora, 20; Francisco Flores, Guadalaxara, 20; Josef Maria

Castilla, Guadalaxara, 19; Ygnacio Higuera, Sonora, wife, Maria Micaelo

Borjorques, 28; Ramon Linare, Sonora, 19; Josef Miguel, Saens, Sonora, 18;

Carto Serviente, San Diego, Indian, 60; Augustin Xirviento, L. C., 20; Nicolas

Presidairo, Indian, 40; Gabriel Peralta, invalid, Sonora; Manuel Vutron,

invalid, Indian; Ramon Borjorques, invalid, 98; Francisco Romero, invalid, 52.




A

recapitulation shows that the inmates of the presidio consisted altogether of

144 persons, including men, women and children, soldiers and civilians. There

were thirty-eight soldiers and three laborers; of these one was a European

other than Spanish, seventy-eight Spaniards, five Indians, two mulattoes, and

forty-four of other castes. An inventory of the rich men of the presidio,

bearing date 1793, was discovered some years since, showing that Pedro Amador

was the proprietor of thirteen head of stock and fifty-two sheep; Nicolas

Galindo, ten head of stock; Luis Peralta, two head of stock; Manuel Boranda,

three head of stock; Juan Bernal, twenty-three head of stock and 246 sheep;

Salvador Youere, three head of stock; Aleso Miranda, fifteen head of stock;

Pedro Peralta, two head of stock; Francisco Bernal, sixteen head of stock;

Bartol Pacheco, seven head of stock; Joaquin Bernal, eight head of stock;

Francisco Valencia, two head of stock; Berancia Galindo, six head of stock;

Hermenes Sal (who appears to have been a secretary, or something besides a

soldier), five head of stock and three mares. The total amount of stock owned

by these men was 115 cattle, 298 sheep and seventeen mares—the parent stem

apparently from which sprang the hundreds of thousands of head of stock which

afterwards roamed over the Californian mountains and valleys.




The

native Californians were for the most part a half-caste race between the white

Castilian and the native Indian, very few of the natives retaining the pure

blood of the old Castile; they were consequently of all shades of color and

development—the women especially a handsome and comely people. Their wants were

few and easily supplied; they were contented and happy; the women were virtuous

and great devotees to their church and religion, while the men in their normal

condition were kind and hospitable, but when excited they became rash, fearless

and cruel, with no dread for either knife or pistol. Their generosity was

great, everything they had being at the disposal of a friend or even a

stranger, while socially they loved pleasure, spending most of their time in

music and dancing; indeed such was their passion for the latter that their

horses were trained to cavort in time to the tones of the guitar. When not

sleeping, eating or dancing the men passed most of their time in the saddle and

naturally were very expert equestrians. Horse-racing was with them a daily

occurrence, not for the gain which it might bring, but for the amusement to be

derived therefrom; and to throw a dollar upon the ground, ride at full gallop

and pick it up, was a feat that almost any of them could perform. Horses and

cattle gave them their chief occupation. They could use the riata or lasso with

the utmost dexterity; whenever thrown at a bullock, horseman or bear it rarely

missed its mark.




The

riata in the hand of a Californian was a more dangerous weapon than gun or

pistol, while, to catch a wild cow with it, throw her and tie her without

dismounting was most common and to go through the same performance with a bear

was not considered extraordinary. Their only articles of export were hides and

tallow, the value of the former being about one dollar and a half in cash, or

two in goods, and the latter three cents per pound in barter. Young heifers of

two years old, for breeding purposes were worth three dollars; a fat steer, delivered

to the purchaser, brought fifty cents more, while it was considered neither

trespass nor larceny to kill a beaver, use the flesh and hang the hide and

tallow on a tree, secure from the coyotes where it could be found by the owner.




Lands

outside of the towns were only valuable for grazing purposes. For this use

every citizen of good character having cattle could for the asking and by

paying a fee to the officials and a tax upon the paper upon which it was

written, get a grant for a grazing tract of from one to eleven square leagues

of land. These domains were called ranchos, the only improvements on them being

usually a house and a corral. They were never enclosed; they were never

surveyed, but extended from one well defined land mark to another and whether

they contained two or three leagues more or less was regarded as a matter of no

consequence, for the land itself was of no value to the government. It was not

necessary for a man to keep his cattle on his own land. They were ear-marked

and branded when young and these established their ownership. The stock roamed

whithersoever they wished, the ranchero sometimes finding his animals fifty or

sixty miles away from his ground. About the middle of March commenced the rodeo

season, which was fixed in advance by the ranchero who would send notice to his

neighbors around when all with their vaqueros would attend and participate. The

rodeo was the gathering in one locality of all the cattle on the rancho. When

this was accomplished the next operation was for each ranchero present to part

out from the general herd all animals bearing his brand and ear-mark and take

them off to his own rancho. In doing this they were allowed to take all calves

that followed their mothers; what was left in the rodeo belonging to the owner

of the rancho, who had them marked as his property. On some of the ranchos the

number of calves branded and marked each year appears enormous. Joaquin Bernal,

who owned the Santa Teresa Rancho, in the Santa Clara valley, branded not less

than five thousand head yearly. In this work a great many horses were employed.




Fifty

head were a small number for a ranchero to own, while they frequently had from

five to six hundred trained animals, principally geldings, for the mares were

kept exclusively for breeding purposes. The latter were worth a dollar and half

per head; the price of saddle horses was from two dollars and fifty cents to

twelve dollars.




By the

time the rodeo season was over, about the middle of May, the matanza, or

killing season commenced. The number of cattle slaughtered each year was

commensurate with the number of calves marked and the amount of herbage for the

year, for no more could be kept alive than the pasture on the rancho could

support. After the butchering the hides were taken off and dried; the tallow

fit for market was put into bags made from hides; the fattest portions of the

meat were made into soap, while some of the best was cut, pulled into thin

shreds, dried in the sun and the remainder thrown to the buzzards and the dogs,

a number of which were kept—young dogs were never destroyed—to clean up after a

matanza. Three or four hundred of these curs were to be found on a rancho and

it was no infrequent occurrence to see a ranchero come into town with a string

of them at his horse's heels.




The

habitations of these people were fashioned of large, sun-dried bricks made of

that black loam known to settlers in the golden state as adobe soil, mixed with

straw, measuring about eighteen inches square and three in thickness, these being

cemented with mud, plastered within with the same substance and whitewashed

when finished. The rafters and joists were of rough timber with the bark simply

peeled off and placed in the requisite position, the thatch being of rushes or

chaparral, fastened down with thongs of bullocks' hide. When completed these

dwellings stood the brunt and wear of many decades of years. The furniture

consisted of a few cooking utensils, a crude bench or two, sometimes a table

and the never failing red camphor-wood trunk. This chest contained the extra

clothes of the women—the men wore theirs on their backs—and when a visit of

more than a day's duration was made the box was taken along. They were cleanly

in their persons and clothing; the general dress being for females a common

calico gown of plain colors; blue grounds with small figures being most

fancied. The fashionable ball dress of the young ladies was a scarlet flannel

petticoat covered with a white lawn skirt, a combination of tone in color which

is not surpassed by the modern gala costume. Bonnets there were none, the

head-dress consisting of a long, narrow shawl or scarf. So graceful was their

dancing that it was the admiration of all strangers; but as much cannot be said

for that of the men for the more noise they made the better it suited them. The

dress of the men was a cotton shirt, cotton drawers, calzonaros, sash, scrape

and hat. The calzonaros took the place of pantaloons in the modern costume, and

differed from these by being open down the sides or rather the seams on the

sides were not sewed as in pantaloons but were laced together from the

waistband to the hips by means of a ribbon run through eyelets; thence they

were fastened with large silver bellybuttons. In wearing them they were left

open from the knee down. The best of these garments were made of broadcloth,

the inside and outside seams being faced with cotton velvet. The scrape was a

blanket with a hole through the center through which the head was inserted, the

remainder hanging to the knees before and behind. These cloaks were invariably

of brilliant colors and varied in price from four to one hundred dollars. The

calzonaros were held in their place by a pink sash worn around the waist while

the scrape served as a coat by day and a covering by night.




The

principal articles of food were beef and beans, in the cooking and preparing of

which they were unsurpassed; while they cultivated, to a certain extent, maize,

melons and pumpkins. The bread used was the tortilla, a wafer in the shape of

the Jewish unleavened bread, which was, when not made of wheaten flour, baked

from corn. When prepared of the last-named meal it was first boiled in a weak

lye made of wood ashes and then by hand ground into a paste between two stones;

this process completed, a small portion of the dough was taken out and by

dexterously throwing it up from the back of one hand to that of the other the

shape was formed, when it was placed upon a flat iron and baked over the fire.

The mill in which their grain was ground was made of two stones as nearly round

as possible of about thirty inches in diameter and each being dressed on one

side to a smooth surface.




The

government of the native Californian was as primitive as himself. There were

neither law-books nor lawyers, while laws were mostly to be found in the

traditions of the people. The head officer in each village was the alcalde, in

whom was vested the judicial function, who received on the enactment of a new

law a manuscript copy they called a bando, upon obtaining which a person was

sent around beating a snare drum, which was a signal for the assemblage of the

people at the alcalde's office where the act was read, promulgated and

forthwith had the force of law. When a citizen had cause of action against

another requiring the aid of court he went to the alcalde and verbally stated

his complaint in his own way and asked that the defendant be sent for, who was

at once summoned by an officer simply saying that he was wanted by the alcalde.

The defendant made his appearance without loss of time, and, if in the same

village, the plaintiff was generally in waiting. The alcalde commenced by

stating the complaint against him, and asked what he had to say about it. This

brought about an altercation between the parties and nine times out of ten the

justice could get at the facts in this wise and announce judgment immediately,

the whole suit not occupying two hours from its beginning. In more important

cases three "good men" would be called in to act as co-justices,

while the testimony of witnesses had seldom to be resorted to.




They

were all Roman Catholics and their priests of the Franciscan order.




They

were great church-goers, yet Sunday was not the only day set apart for their devotions.

Nearly every day in the calendar was devoted to the memory of some saint, while

those dedicated to the principal ones were observed as holidays; so that Sunday

did not constitute more than half the time which they consecrated to religious

exercises, many of which were so much in contrast to those of the present day

that they deserve a short description. The front door of their churches was

always open and every person passing whether on foot or on horseback, did so

hat in hand; any forget fulness on this score caused the unceremonious removal

of the sombrero. During the holding of services within, it was customary to

station a number of men without, who at appointed intervals interrupted the

proceedings with the ringing of bells, the firing of pistols and the shooting

of muskets, sustaining a noise resembling the irregular fire of a company of

infantry. In every church was kept a number of pictures of their saints and a

triumphal arch profusely decorated with artificial flowers; while on a holiday devoted

to any particular saint, after the performance of mass, a picture of the saint,

deposited in the arch, would be carried out of the church on the shoulders of

four men, followed by the whole congregation in double file with the priest at

the head, book in hand. The procession would march all round the town (if in

one), and at every few rods would kneel on the ground while the priest read a

prayer or performed some religious ceremony. After the circuit of the town had

been made the train returned to the church, entering it in the same order as

that in which they had departed. With the termination of these exercises,

horse-racing, cockfighting, gambling, dancing and a general merrymaking

completed the work of the day. A favorite amusement of these festivals was for

thirty or forty men on horseback, generally two, but sometimes three on one

horse, with their guitars to parade the towns, their horses capering and

keeping time to the music, accompanied with songs by the whole company, in this

manner visiting, playing and singing at the places of business and principal

residences; and it was considered no breach of decorum for men on horses to

enter stores and dwellings.




There

was one vice that was common to nearly all of these people and which eventually

caused their ruin, namely, a love of gambling. Their favorite game was monte,

probably the first of all banking games. So passionately were they addicted to

this that on Sunday around the church while the women were inside and the

priest at the altar, crowds of men would have their blankets spread upon the

ground with their cards and money, playing their favorite game of monte. They

entertained no idea that it was a sin, nor that it was anything derogatory to

their characters as good Christians. Mention should be made of their bull and

bear fights. Sunday, or some prominent holiday, was invariably the day chosen

for holding these, to prepare for which a large corral was erected in front of

the church, for they were witnessed by priest and laymen alike. In the afternoon,

after divine service two or three good bulls (if a bull-fight only) would be

caught and put in the enclosure, when the combat commenced. If there is

anything that will make a wild bull furious it is the sight of a red blanket.

Surrounded by the entire population, the fighters entered the arena, each with

one of these in one hand and a knife in the other, the first of which they

would flaunt before the furious beast, but guardedly keeping it between the

animal and himself. Infuriated beyond degree, with flashing eye and head held

down the bull would dash at his enemy, who, with a dexterous side spring would

evade the onslaught, leaving the animal to strike the blanket and as he passed

would inflict a slash with his knife. Whenever by his quickness he could stick

his knife into the bull's neck just back of the horns, thereby wounding the

spinal cord, the bull fell a corpse and the victor received the plaudits of the

admiring throng. The interest taken in these exhibitions was intense; and what

though a man was killed, had his ribs broken, was thrown over the fence or

tossed on the roof of a house; it only added zest to the sport; it was of no

moment; the play went on. It was a national amusement. When a grizzly bear

could be procured, then the fight, instead of being between man and bull, was

between bull and bear. Both were taken into the corral, each being made fast to

either end of a rope of sufficient length to permit of free action and left

alone until they chose to open the ball. The first motion was usually made by

the bull endeavoring to part company with the bear, who thus received the first

"knock-down." On finding that he could not get clear of bruin, he

then charged him, but was met half-way. If the bear could catch the bull by the

nose, he held him at a disadvantage, but he more frequently found that he had

literally taken the bull by the horns, when the fight became intensely

interesting and was kept up until one or the other was killed, or both refused

to renew the combat. The bull, unless his horns were clipped, was generally

victorious.




The

custom of bull and bear fighting was kept up by the native Californians, as a

money-making institution from the Americans, until the year 1854, when the

legislature interposed by "An Act to prevent Noisy and Barbarous

Amusements on the Sabbath."




Father

Barcenilla served in San Jose until 1802, and left California in 1804.




Father

Merino continued there until obliged by ill health to retire in 1800, his successor

being Father Luis Gily Tabada, who was succeeded by Pedro de la Cueva in 1804.

Father Jose Antonio Uria had served in San Jose since 1799.




Both he

and Cueva left it in 1806. The latter served until 1825. Duran continued there

alone—besides being from 1825 to 1827 president of all the missions—until 1833!

he then went off to Santa Barbara, where he remained until his death in 1846.

Duran's successor was Father Jose Maria de Jesus Gonzalez, from 1833 to 1842.

The next minister was Padre Miguel Muro, 1842-5, who probably left the country

in 1845. Padre Lorenzo Quijas officiated in 1843-4, and Jose de J. M. Gutierrez

in 1845. 1846-7 Jose M. Suarez del Rael had charge of the ex-mission as well as

Santa Clara.




In 1850

more than half of Alameda county's population consisted of Digger Indians.

Several thousand lived within a radius of a few miles of Mission San Jose. The

Livermore, Sunol, Moraga and other valleys were almost entirely peopled by

them. Many of their children were Mexican half-breeds, from which mixture came

the most villainous desperadoes the county ever knew. The brutish, sottish

nature of the Digger, blent with the cruel, cunning, thievish Mexican, formed a

race of criminals unredeemed by scarcely a commendable quality. The advent of

the Americans soon put an end to their depredations, though a few remained as

sly as a grizzly bear and as cowardly as a coyote. The few remaining Diggers in

the end relapsed into the same state in which the Spaniards originally found

them. A Digger rancheria in Alameda county in early days had few

characteristics worth recalling. A few earth and brush tents were their homes.

They were built near fresh water and near the oaks, the latter furnishing the

acorns which constituted their steady diet. Their religion consisted in their

efforts to escape annihilation by grizzly bears and mutilation by horned

cattle. Their only ceremony was the sweat dance—a wild, naked orgy of sweating

and drinking by both men and women. As late as 1865 rancherias of the Diggers

were to be seen in the San Leandro, San Lorenzo, Dry Creek, Alameda, Sunol and

Calaveras canyons. The half-breeds made a pretense of planting beans and corn.

The men were occasionally herdsmen, but generally proved inefficient and

untrustworthy. The squaws were the lowest type of human femininity. Their only

virtues were that they bore few children to perpetuate the miserable race and

died young.




CHAPTER II

SPANISH AND MEXICAN LAND GRANTS




 




All the

tract of country bordering on the bay of San Francisco and on San Pablo bay was

divided in 1841 into five great ranches: San Antonio, San Pablo, El Pinole, La

Boca de la Canada de Pinole and Acalanes bordering on the Straits of Carquinez.

North of Rancho El Pinole was a strip of land known as the northern part of the

Canada del Hambre las Polsas Rancho and directly south was the Rancho de los

Palos Colorados, embracing all the land between what became known as San

Leandro creek on the south and San Pablo bay on the north and the bay of San

Francisco on the west and the Cuchilla de los Trampas or Coast Range on the

east, being the greater part of what is now Alameda county and the northwestern

portion of Contra Costa county. Encircled by the five ranchos named above was

an unclaimed or surplus tract (sobrante) which the Castros wished as grazing

ground for their vast herds of cattle. Governor Alvarado gave them only a

provisional grant to this tract, because the forms of law had not been wholly

complied with. In 1852, the Castros employed H. W. Carpentier and John Wilson

to perfect their claim to this tract. The board of land commissioners decided

that the grant was valid. This decree was issued in 1855 and stood until 1863

when Mr. Carpentier inserted in the decree after the word "between"

(the ranchos) the words "or within the exterior boundaries of" (the

ranchos above named). This insertion vastly increased the lands of the grants

from about 20,000 acres in the sobrante proper to about 75,000 acres and

involved the title to the Contra Costa Water Company's water sheds. Many suits

and contentions grew out of this case. In August 1879, the surveyor general

decided that the lands applied for by the Castros and provisionally granted by

Alvarado and finally confirmed to them by the board of land commissioners was a

piece of vacant land between the five ranchos above named. The del Hambre

claimants appealed on the ground that the land granted was the surplus which

should result from all the five ranchos on the final determination of their

boundaries, whether lying between them or some of them, or entirely outside of

their respective finally ascertained limits and within the exterior boundaries.

In February 1881, the commissioner of the general land office decided in favor

of the del Hambre claimants.




This

decision gave the confirmers land granted by Mexico and patented to other

parties, absorbing about 69,000 acres of the public lands, besides lands listed

to the state, portions of which were patented to third parties. There was great

resistance to this decision of the commissioner. In February 1882, Secretary

Kirkwood decided the case so that the sobrante was confined to about 20,000

acres between the five ranchos. About this time, Judge Crane in the case of.

Leroy, et al., vs. Hebard, et al., decided that the title of settlers to 2,200

acres in the marsh on the Alameda Encinal was not good, the land having been

previously sold by Antoine M. Peralta to Chipman and Ougenbaugh.




Most of

the grantees were sons of soldiers and had served in the presidial companies

themselves. Among the most noted ranchos connected with the history of the

county, besides the San Antonio, were Las Pocitas, San Lorenzo, San Pablo, San

Leandro, and San Ramon, Valle de San Jose, Las Positas, Canada de los Vaqueros,

Santa Rita, Arroyo de la Alameda, El Sobrante. The valleys in the southern

portion of Alameda county, including Washington and Murray townships, are now

known under the general name of Valley of San Jose, after the mission to which

they had belonged as grazing grounds.




The

first two ranches granted within Alameda county were the San Antonio, upon

which Oakland and other towns stand, and Los Tularcitos, situated partly in

Alameda county and partly in Santa Clara county, which was given to the

Ex-Sergeant Jose Higuera on the 4th of October, 1821, by the first Mexican

governor, Captain Luis Antonio Arguello. No more grants were made in the region

known, as La Contra Costa until 1833, from which year until the end of the

Mexican domination, some twenty-seven ranches were founded.




On

October 18, 1820, Governor Don Pablo Vicente de Sola granted to Don Luis Maria

Peralta, a native of Jubec, Sonora, as a reward for distinguished services, a

tract of land extending five leagues along the eastern shore of the bay from

San Leandro creek to the northwestern line of Alameda county including the

present site of Alameda, Oakland, Berkeley and their suburbs and extending back

to the hills. The whole rancho was called San Antonio, but later the term

Temescal was applied to what is now Oakland. Peralta married Maria Lolereto Alviso

and by her had five sons (one of whom apparently died in infancy) and five

daughters: Ygnacio, Jose Domingo, Antonio, Maria, Vicente, boys, and Teodora,

Trinidad, Josefa, Guadalupe and Maria Luisa, girls. Teodora married Mariano

Duarte, Trinidad married Mariano Castro and Maria Luisa married Guillermo

Castro. The father did not reside in Alameda county, but spent his time on

another rancho in Contra Costa county. At a later date a fine family mansion

was built near the foothills of the Contra Costa range on San Leandro creek,

which was occupied in common by his sons until 1842, when the estate was

divided into four as nearly equal parts as practicable with imaginary but more

or less defined lines running from the bay eastwardly to the hills. To Jose Domingo

was given the northern tract embracing what is now Berkeley; to Vicente was

given the next division to the southward including the present city of Oakland,

then called the Encinal de Temescal with its fine grove of oaks. To Antonio

Maria was presented the third division further south embracing East Oakland and

Alameda; Ygnacio was given the most southerly division on which stood the old

homestead that had been long occupied by all in common and there he continued

to reside for many years. All this large extent of wild country was occupied

alone by the Peralta family for a long period of years. They possessed large

herds of cattle and horses, raised grain and fruit, but had for neighbors only

the few inhabitants of Yerba Buena (San Francisco) across the bay.




In 1851

Don Luis Peralta, the father, died at the great age of ninety-three years

leaving a will which made the following provisions concerning his children and

his estate: "I leave the house, my residence, in the town of San Jose

Guadalupe, with the orchard and fruit trees, all the land which appertains to

and belongs to said orchard and all the rest of the land contiguous to the said

house, together with the appurtenances of this property, in favor of my two

daughters, Maria Josefa Peralta and Maria Guadalupo Peralta, in full ownership

and dominion and I encharge these daughters to remain always together in peace

and union, enjoying this estate mutually as absolute owners thereof, whereof I

declare particularly that everything that is in this house is my property, and

as such I leave it to my above mentioned daughters. The picture of St. Joseph

and Our Lady Guadalupe being for my said daughter Guadalupe, and the Crucifix

and Our Lady of Dolores for my daughter Maria Josefa. I command these two daughters

to remain in peace, enjoying the property that I leave herein; but if by

marriage or other motive either one of them should wish to separate from the

other, then the two may make such agreement as they shall deem fit for this and

for any other arrangement of their domestic affairs, or of their property of

which they remain the owners and mistresses and without being disturbed by any

person and may they remain always together, the one saving the other as her

Guardian Angel, that God our Lord may preserve them from the storms of this

world and from all ill inclined persons.




"As

regards the cattle belonging to me, that is to say, horned cattle, I declare

that on the marriage of my children, Maria Teodora, Ygnacio, Domingo and

Trinidad, to each one were given two cows and calves, by reason of having just

commenced the rearing of my cattle, but afterwards they received in gift more

cattle as they themselves can say, as they know to speak the truth; also in the

year 1831 there were delivered to William Castro two hundred and thirty head of

horned cattle, which were the marriage portion of his wife Maria Luisa Peralta,

my daughter. Also I repeat again that there have been given to my daughters

Maria Teodora and Maria Trinidad, two hundred head of horned cattle and to my

son Ygnacio three hundred head of cattle and over and above those which have

already been given to my son Domingo, I command that there be given to him one

hundred head of cattle; I likewise command that out of the cattle in San

Antonio and Temescal that shall be found to belong to me there shall be given

two hundred head to each of my daughters Maria Josefa and Maria Guadalupe and

the remainder in Temescal shall belong to my son Vicente and the remainder in

San Antonio shall belong to my son Antonio Maria and these two brothers shall

take charge of the cattle of these two sisters Maria Josefa and Maria

Guadalupe. Inasmuch as I have already portioned out to my sons their respective

lands, I declare that these lands comprehend all my property of the Rancho San

Antonio the title of these concessions and possession are in the hands of my

son Ygnacio and which lands I have already divided amongst my sons as a

donation inter vivos to their entire satisfaction and which donations by these

presents I hereby ratify.




"I

declare that I owe no man and that Nazared Berryeza owes me Fifteen Dollars. I

name as first executor of this my will my son Ygnacio Peralta and my son

Antonio Maria Peralta as second executor, that they, aided by the rest, may

fulfill all that I have ordained. I command all my children that they may

remain in peace, succoring each other in your necessities, eschewing all

avaricious ambition, without entering into foolish differences for one or two

calves, for the cows bring them forth every year; and inasmuch as the land is

narrow, it is indispensable that the cattle should become mixed up, for which

reason I command my sons to be friendly and united. I command all my children,

sons and daughters, to educate and bring up their children in the holy fear of

God, showing them good examples and keeping them from all bad company, in order

that our Lord may shower upon them his blessings, the same which I leave to

you, in the name of the Father and the Son and the Holy Ghost. I declare that

this is my last will and testament dictated by me and written in my presence,

read and signed by myself, and by these presents I revoke and annul all and

every other will or wills, codicil or codicils, that I may have executed. I

declare it or them null and of no value in law or otherwise. In testimony

whereof I have hereunto placed my hand this 29th day of April, 1851, in the

City of San Jose and in the presence of witnesses that I have called to serve

as witnesses of this my last will.




James

Alex Forbes, ", Podre Juan Nobile, Demo Damco --- Witnesses.




 Luis

Ma. Peralta. (Seal)"




The

revolution of 1822 when Mexico threw off Spanish dominion produced not a ripple

in California. Everybody yielded obedience to the new power. Manuel Victoria

was governor of the territory in 1831-32. He caused a commotion by trying to

restrain wrong doing. He was overcome and superseded by Portilla.




Upon his

defeat and return to Mexico the Californians denounced the authority of Mexico

and appointed Pio Pico as governor, but he was not recognized in the northern

part of the state and his control was of short duration. He was succeeded by

Jose Figueroa. While Manuel Micheltorena was governor in 1842.




Commodore

Jones ran up the American flag and took possession of Monterey, but was forced

to yield when he learned his mistake. Pio Pico succeeded Micheltorena and was

the last Mexican governor.




The

first white settlement made within the boundaries of Brooklyn township was by

the two brothers Ygnacio and Antonio Maria Peralta, who resided in an adobe house

on the banks of the San Leandro creek, but when this residence was constructed

is not certainly known, although it may be right to conjecture that it was

about the years 1821 to 1825. The lands of this powerful family extended from

the above-named stream on the south to San Pablo on the north, and at the foot

of the hills the two sons dwelt until the year 1842, when the magnificent

estate was parceled out between them, Antonio Maria taking up his residence in

Fruit Vale, and Ygnacio continuing in the old homestead.




The

Peraltas pastured about 5,000 head of cattle on Rancho San Antonio, worth about

one dollar a head, but advancing to twenty-five dollars or thirty dollars per

head when the beef-loving Americans arrived. Vicente occupied a large adobe dwelling

about three and one-half miles north on Telegraph Road—the main road leading to

Contra Costa county. Several small adobe houses were near covered with untanned

hides and there the vaqueros lived. About the only visitors were mounted

caballeros who exchanged horses at the corrals. At the San Antonio rancho in

East Oakland was a bull ring where fights took place on Sundays, attended by

the padres and laity after the church services. An enclosure with a high fence

and with the circle for the raging bull and his tormentors, seats for

spectators, pits for bulls and bears and numerous picadores, matadores,

banderilleros, etc., on horseback and afoot—marked these early and memorable

proceedings. These fights were practiced until 1854 when the Legislature made

them unlawful.




Don

Vicente Peralta married Eucaruacion Galindo who survived him and married Manuel

M. Ayola. She was born in the old adobe presidio in San Francisco in 1841 and

at the age of sixteen years married Peralta. She died in Oakland January 3, 1892.




There

were five original claims to the site of Oakland: (1) Peralta title; (2)

Squatter's title; (3) Sobrante title; (4) Encinal or Oak Grove title; (5) the

Water Front. The main contest was between the squatters and the Mexican

grantees, the former having the advantage because they occupied the property

and could put purchasers in immediate possession. Those whose claims included

the city had it surveyed into streets, avenues, and blocks. They put their lots

into market and reaped a splendid harvest from the sales. This gave them

extraordinary advantages and incentive to fight. The Peralta claimants felt the

power of the squatters most keenly. The town began to grow rapidly and

everywhere among the oaks, buildings went up as if by magic. Everybody was buying

and building. What did the Peraltas do? They began to sell lots also—made the

most of the situation, but could find few buyers. Their enemies had blocked

their game by charges that good titles could not be given by the Peraltas, the

real owners of the whole. This step for a time stopped building operations, but

soon the real estate dealers managed to reconcile the rival claimants and in

the end cleared up the situation.




The five

years after the confirmation of the patent of all the lands in Oakland township

to Vicente and Domingo Peralta expired on February 10, 1882.




For a

few days before that date a flood of suits to quiet titles and to eject tenants

were filed in the local courts. The regents of the university brought suit to

quiet the title to the university site. In September 1886, in the land suit of

Thomas Rees vs. the Central Pacific Railroad Company, the Department of the

Interior decided in favor of the defendant. The suit involved about twenty

thousand acres in the El Sobrante claim. The litigation arose over the disputed

boundary lines of what was designated as the Mexican private land grants of

Laguna de los Palos. Colorados El Sobrante and San Lorenzo. In 1885, the suit

of Blum vs.




Sunol in

San Francisco was decided in favor of the defendant. The case involved

seventeen thousand acres, of which two thousand five hundred were in Alameda

county in Murray township. Simon Blum in early days was a peddler doing

business with the Mexicans in Livermore valley and surrounding country. They

became indebted to him and sold him a certain interest in the lands all of

which except one small valley was in the hills and mountains. Subsequently

Simon Blum purchased the interests of the heirs, equal to two-fifths of the

entire grant.




After

the confirmation in 1862 by the Government a suit was brought to partition the

grant. On this suit, Judge Dwindle decided in favor of the plaintiff, but a new

trial was granted and an appeal was taken to the supreme court which sustained

the lower court. In 1884, the case was begun anew; the chief ground of the

defense being that the instruments executed in 1846 were forgeries.




Eden

township embraces within its boundaries the lands of five Mexican grants: The

Sobrante, which was for so many years in dispute, in the northeast of the

township; the Estudillo, or San Leandro, granted October 16, 1842, and patented

July 15, 1863; the Castro, or San Lorenzo, on the east, granted February 23,

1841, and patented February 14, 1865; the Soto, or San Lorenzito, on the west,

granted October 10, 1842, and patented April 14, 1877; and the Vallejo, or

Alameda, on the south, granted August 30, 1842, and patented January I, 1858.




The

first settlement in Eden township was made in the year 1836, by Don Jose

Joaquin Estudillo, who was a Californian by birth. On January 8, 1836, he

petitioned the Constitutional Governor of the Department of California for a

grant in the said department known as the Arroyo de San Leandro, but this

document having either been lost or mislaid, a second petition was forwarded to

that official on June 28, 1842, in which Senor Estudillo states that "in

order to procure his subsistence and enable himself to support his large

family, consisting of a wife and ten children, after having served in the army

seventeen years, four months, and seven days, on January 8, 1837, he petitioned

for the tract of land known by the name of Arroyo de San Leandro, containing

four square leagues from east to west, and having obtained from Your

Excellency, who extends a generous and protecting patronage towards the

inhabitants of this land, permission to settle himself and continue his labors;

meanwhile the proper legal proceedings thereupon should be concluded, which he

has accordingly done," etc. In view of the petition Don J. J. Estudillo

was declared by Governor Alvarado to be the owner in property of the part of

the tract of land known by the name of "San Leandro," bounded

"on the north by the Arroyo of San Leandro; on the east by the places

where the waters from the springs on the lands which the Indians who are now

established there occupy, waste themselves; thence on the south side, in a

direct line to the Arroyo of San Lorenzo, without embracing the lands which the

said Indians cultivate; and on the west by the bay."




The Estudillo

family thus had lived on the land which was afterwards granted to them for a

considerable number of years. In 1837 Senor Estudillo built a house about two

miles from the town of San Leandro, on the creek of that name, towards the

lower part of the land. He afterwards moved farther up the creek, where the

town of San Leandro now stands, about three-quarters of a mile from the site of

his original location.




On

January 14, 1840, the Governor of California made the following order:

"Don Guillermo Castro can establish himself upon the place called San

Leandro, on the parts towards the hills, without passing beyond the line from

north to south, formed by the springs on said place, not being permitted to

make his fields in whatever part of the land of 'San Leandro;' this concession

being understood provisionally until the governor may settle the boundaries

which belong to Senor Jose Estudillo, who is actually established on the said

site, and without prejudice to the Indians living thereon." This was the second

settlement in Eden township. He built his residence where now is the town of

Haywards.




The next

Hispano-Mexican family to locate was that of the Sotos, who built their adobe

residence on a part of the Meek estate, where the house stood for many years,

but was eventually razed to the ground, its position being about half a mile

southeast from Haywards.




Prior to

the settlement of these families the district was occupied by the cattle of the

Mission of San Jose, and, from the year 1829, had in certain portions been in

the possession of Christianized Indians of that establishment. In 1841 or 1842

there was an Indian named Sylvester, on the San Leandro Rancho, who had

residing with him, besides his own family, his brother Annisetti. They occupied

an adobe house built by Don J. J. Vallejo, who was administrator of the

Indians, and had some three or four acres under cultivation, chiefly

watermelons and corn, the ground for which they turned up with sticks. Besides

these there were others on the different ranchos. A Californian named Bruno

Valencia, dwelt under permission of Estudillo and Castro on the bank of the San

Lorenzo, not far from the bay. There was a so-called road through this

territory to San Jose, which had three crossings over the San Lorenzo: the Paso

Viego, the Paso del Ramedero, and the Pasa del Puente. At the first of these

during the summer months the Indians were wont to camp in a grove of willows

and sycamores.




Don Jose

Joaquin Estudillo died June 7, 1852. During his life, he filled many high

offices in the gift of the Mexican government. In his last will and testament,

which bears date April 4, 1850, he declared that he was married in the year

1824 to Donna Juana Maria Del Carmon Martinez at the presidio of San Francisco,

by whom he had six sons and five daughters. Of these nine were alive at the

time of his death. Upon the establishment of the county seat at San Leandro,

they made many concessions toward retaining it there; their residence was at

one time occupied as the courthouse. Guillermo Castro, having lost his

possessions, went to South America, and there died. His son, Luis Castro,

afterward gained prominence as county surveyor of Alameda. These were the only

residents in Eden township before 1849.




The

Mexican grants, wholly or partly in Murray township, consist of the San Ramon,

four square leagues and 1,800 varas, granted to J. M. Amador in 1835; confirmed

by the commission, August 1, 1854; and by the district court, January 14, 1857;

extent in acres 16,516.96. The Santa Rita granted April 10, 1839, to J. D.

Pacheco; rejected by the commission April 25, 1854; confirmed by the district

court August 13, 1855; and decree affirmed by United States supreme court;

8,885.67 acres. El Valle de San Jose, granted to Antonio Maria Pico, April 10, 1839;

confirmed to Antonio Sunol et al., by commission January 31, 1854; by the

district court January 14, 1856; 51,572.26 acres. Las Pocitas, two square

leagues, granted April 10, 1839, to Salvio Pacheco; confirmed by commission to

Jose Noriego and Robert Livermore, February 14, 1854, and by the district court

February 18, 1859. Canada de los Vaqueros (mostly in Contra Costa county)

granted February 29, 1842, to Francisco Alviso, et al., confirmed to Robert

Livermore by commission, September 4, 1855, and by the district court December

28, 1857. The Rancho Canada de los Vaqueros, the four league rancho, was partly

in each of Alameda and Contra Costa counties.




Their

herds roamed over this rancho until sometime in 1847 when the property was sold

to Robert Livermore and Jose Noriego for the consideration of 300 heifers. In

December 1857, this grant was confirmed to Livermore and Noriego by the United

States Government. In September 1852, Livermore and his wife—Josefa Higuera

Livermore—deeded to their several children one-half of the rancho, known then

as the Rancho de Positas Poza Vaqueros. At the same time, they gave to their

children, 3,000 head of horned cattle and 300 head of tame cows, fifteen head

of yoking cattle and forty tame horses. Later portions of the rancho passed to

Etien Garat, Pedro Altuba, Luiz Perez, P.




Dupre,

William Akenhead, Juan Sunol and Noble Hamilton. Sunol was a physician and

known as Senor Don Juan Sunol.




The

exact boundaries of Las Pocitas grant were not fully defined until a few years

after the cession of California to the United States. It was provided in the

grant that if the land within certain limits should exceed two leagues, the

surplus should be and remain public lands of Mexico and in this state the tract

passed to the United States. In 1853, the grant was confirmed by the land

commissioners and in 1859 by the district court, and in 1861 an appeal was

taken to the supreme court. The tract was resurveyed in 1865 and was found to

contain 43,011 acres or nearly ten leagues instead of two.




This

survey was approved by the surveyor general in 1867. Later a new survey was

ordered and the two leagues were exactly measured and patented June 6, 1871. By

this survey, the contested lands of section 24 were excluded and became United

States public lands. In 1870, Messrs. Doyle, Bales, Pratt and Carr preempted

the lands and filed their claims June 28, 1871. The state also filed on these

lands under the school lien land law. Carl Schurz, of the interior department,

listed the lands, about twelve thousand acres, to the state, but made the

proviso that if there were adverse claims the land should not go to the state.




The

rights of the preemptors were recognized in the courts, whereupon the settlers

paid $16,000 for the lands and received patents therefor. In 1877 there came an

adverse order from Washington cancelling these claims and evicting the settlers

and handing the lands to the state. From this action the settlers appealed in

1886. They claimed that the secretary of the interior had no power to make the

cancellation.




Rancho

Los Ceritos was granted by the Mexican government to Thomas Pacheco and

Augustin Alviso. In 1853 these lands were covered with Spanish or wild cattle

attended by vaqueros, but soon the squatters took possession under what was

called "possessory law" and commenced farming operations and raised

large quantities of barley, wheat, potatoes and onions. It was at this time

that the herds of cattle began to thin out and their hides and carcasses could

be found in the markets of San Francisco without the consent of the owners.




Mr.

Vallejo estimated that his losses in six months by this agency amounted to

$50,000. Niles and Mount Eden were on the Vallejo rancho—Rancho Arroyo de la

Alameda which contained upwards of seventeen thousand acres. So were Union City

and Alvarado on Ceritos Rancho. John M. Horner's steamer plied regularly twice

or thrice a week from Union City to San Francisco.




In 1862,

the Mexican government sent emissaries among the rich Castilian landowners in California

to borrow money. Don Augustine Alviso, the old Castilian landowner of the

Rancho Los Ceritos, and founder of the village of Alviso, loaned General

Vallejo in this connection the alleged sum of $69,000 at the time Emperor

Maximillian was striving to get control of the government there, upon condition

that the Mexican government would pay him $200,000 in return for the money and

its use. In the eighties, a representative of the Alviso estate was sent to

Mexico to arrange for a settlement of the account; but those who sent him made

no statement of -what had been collected. As a result, Guadaloupe Alviso, in

1897, commenced at Oakland, proceedings for an accounting to learn particularly

what had become of the Mexican claim. It was shown in court that nothing yet

had been received from Mexico on the claim. There was a dispute at this time

over the claim between George and Valentine Alviso. The old Don died poor in

1880, but left several heirs.




Livermore

valley was one of the best grain and hay districts in the state and Livermore

town sprang into existence, having been founded in 1868. Amador and Livermore

became hostile and once had a fight from the effects of which Livermore, who

was a small man, came near dying. It was believed that Amador's rapidly gained

wealth came from the Mission San Jose spoils. The golden age of the native

Californians was from 1833 to the American conquest about 1846.




Gambling

was a passion and dancing almost a daily pastime. Every house was a hostelry.

Grain was thrashed with the feet of horses. Plows were made of crotched logs,

carts were very rude, there being no spoked wheels. The hides and tallow of

cattle in vast quantities were taken to the embarcaderos with thirty, forty or

fifty yokes of oxen and sold to Yankee vessels at Alviso. Mission wine was the

principal drink. Amador while majordomo made fifty barrels of wine a year at

Mission San Jose. There was much milk and cheese consumed. Potatoes were

unknown. Pinole was plentiful, so was wild bee honey.




Jose

Maria Amador was born in San Francisco and had seven brothers and seven

sisters. In 1827, he became major domo at Mission San Jose, which position he

filled for ten years. In 1829, he applied to the government of Mexico for a

grant of land in what became Amador valley—named for him. He did not receive

this grant until 1832-3, and was then given four square leagues and 1,800 yards

at the southeast to include a valuable spring. At one time, about 1837-40, he

had 150 employees, 300 to 400 horses, 13,000 to 14,000 cattle 3,000 to 4,000

sheep and some swine. In 1848, he caught the gold fever and went with four

others to the mines. When on the American river fourteen days, they collected

114 pounds of gold; Valentine, his son, was one of this party. They then went

to Amador Camp, on Consumne river, where for a short time twenty-two ounces per

day were taken out by each man. Later they were not so successful and returned

to Amador valley. In 1852, he sold out to J. W. Dougherty, who for many years

was the owner. All Amador ever received for this princely estate was about

$22,000. He married three times and had twenty-eight children.




Guillermo

Castro obtained a confirmation to the lands of the San Lorenzo Rancho, April

29, 1865, and a United States patent was issued therefor, while not long after,

the settlers on the San Ramon Rancho paid the sum of $111,000 to Horace W.

Carpentier for his title thereto. This splendid estate had originally cost Mr.

Carpentier, it was said, one sack of flour!




Simon

Zimmerman was a native of Germany and was in California before 1849. After

working in the mines, he returned to Germany, but came again to California in

1853 and bought the Blue Tent place which later became known as the Mountain

House. He was in the line of travel and became acquainted with many prominent

men who stopped at his place. His principal characteristic was story telling at

which he had no superior in the state. In time, he became known as "The

Old Man of the Mountain."




In 1884

Jose Munos moved from Livermore to East Oakland; he had lived in the valley

near there for thirty years. He was a native of Chili. He came from the mission

when Robert Livermore had the only house in the valley and there was but one

road. He was the manager of the last bull-fight ever held in the old pen near

Laddsville and was a leading man among the Spanish speaking citizens.




It was

the custom of the old Spanish settlers, when riding over the country on

horseback, to turn in their horse when they reached a corral and take a fresh

one, the horses being so numerous and cheap that the owners nowhere objected.




Continuing

their rides they repeated this operation often many times before concluding

their journey. Later under the new and stricter laws of the Americans, they

were arrested in many instances for horse stealing when continuing this

practice, though in the end the horses were to be returned to their proper

corrals.




The

Santa Rita Ranch of 1,600 acres near Pleasanton was sold to Samuel Hewlett for

$120,000 in September 1883.




In 1835

thirty residents of the jurisdiction of San Francisco living in the Contra

Costa region petitioned the Governor to be transferred to the jurisdiction of

San Jose as follows: SAN ANTONIO, SAN PABLO AND THE ADJACENT RANCHOS NORTH, MAY

30, 1835.




"The

residents of the adjoining ranchos of the north, now belonging to the

jurisdiction of the part of San Francisco with due respect to your Excellency,

represent: That finding great detriment and feeling the evils under which they

labor from belonging to this jurisdiction, whereby they are obliged to

represent to your Excellency that it causes an entire abandoning of their

families for a year by those who attend the judiciary functions and are obliged

to cross the bay.




Truthfully

speaking, to be obliged to go to the port by land, we are under the necessity

of traveling forty leagues going and coming back; and to go by sea we are

exposed to the danger of being wrecked. By abandoning our families, as above

stated, it is evident that they must remain without protection against the

influences of malevolent persons; they are also exposed to detention and loss

of labor and property and injury by animals.




"There

is no lodging to be had in that port when for a year an ayuntamiento is likely

to detain them, and should they take their families incurring heavy expenses

for their transportation and necessary provisioning for the term of their

engagement there is no accommodation for them. Wherefore, in view of these

facts they pray your Excellency to be pleased to allow them to belong to the

jurisdiction of the town of San Jose and recognize a commission of justice that

will correspond with the said San Jose as capital for the people in the

vicinity. Wherefore we humbly pray your Excellency to favor the parties

interested by acceding to their wishes.




"ANTONIO

MARIA PERALTA, "YGNACIO PERALTA, JOAQUIN YSIDRO CASTRO, BRUNO VALENCIA,

BLAS NARBOIS, JOAQUIN MORAGA, Z. BLAS ANGELINO, RAMON FOVERO, SAUNAGO MESA,

JOSE DUARTE, JUAN JOSE CASTRO,"FRANCISCO PACHECO, CANDELARO VALENCIA,

BARTOLE PACHECO, JOSE PERALTA, MARIANO CASTRO, FERNANDO FELES, FILIPE BRUONES,

ANTONIO AMEJAI, JULIAN VELES, JUAN BERNAL, RAFAEL VELES, MARCANO CASTRO,

FRANCISCO SOTO, ANTONIO YGORCE, FRANCO AMEJO."




This

document was sent to the Governor at Monterey and was passed on favorably by

the committee and government who expressed the judgment that the opinion of the

ayuntamientos of the towns of San Jose and San Francisco should be secured

before definite action was taken in the matter and that the document should

then be returned for final action by the exalted deputation. This action was

ordered and a list of the residents at San Francisco was directed to be taken.

The ayuntamiento of the town of San Jose said, "With regard to the

residents on the northern vicinity, now under the jurisdiction of San Francisco

and who in their memorial prayed to be exempted from belonging to that

jurisdiction, having indispensably to cross the bay or to travel upwards of

forty leagues; while on half their way they can come to this town, under the

jurisdiction of which they formerly were, which was more suitable and was

inconvenient to them, this ayuntamiento thinks that their prayer should be

granted if it is so found right." But as might have been expected the

petition was treated as frivolous by the ayuntamiento of the port of San

Francisco. It was denied that any of them had ever been wrecked in attending to

their business affairs in the Bay of Yerba Buena nor had they been denied the

lack of accommodation at the presidio. This reply was signed by Francisco de

Jaro and was dated December 20, 1835.




 




TABLE OF

LAND CLAIMS




 Domingo

and Vicente Peralta, claimants for San Antonio granted August 16, 1820, by Don

Pablo Vicente de Sola to Luis Peralta claim filed January 21, 1852, confirmed by

the commission February 7, 1854, by the district court January 26, 1855, and by

the supreme court in 19 Howard, 343; containing 18,848.98 acres. Patented,

February 10, 1877.




Jose

Dolores Pacheco, claimant for Santa Rita, granted April 10, 1839, by Juan B.

Alvarado to J. D. Pacheco; claim filed, February 21, 1852, rejected by the

commission, April 25, 1854, confirmed by the district court August 13, 1855,

and decree affirmed by the United States supreme court in 23 Howard, 495;

containing 8,894.01 acres. Patented March 18, 1865.




Jose

Noriego and Robert Livermore, claimants for Las Pocitas, two square leagues,

granted April 10, 1839, by Juan B. Alvarado to Salvio Pacheco; claim filed

February 27, 1852, confirmed by the commission, February 14, 1854, and by the

district court February 18, 1859; containing 8,880 acres. Patented May 25,

1872.




Fulgencio

Higera, claimant for Agua Caliente, two square leagues, granted October 13,

1836, by Nicolas Gutierrez, and April 4, 1839, by Juan B. Alvarado, to F.

Higuera; claim filed February 27, 1852, confirmed by the commission February

14, 1854, and appeal dismissed November 24, 1856; containing 9,563.87 acres.

Patented April 17, 1858.




Jose de

Jesus Vallejo, claimant for Arroyo del Alameda, four square leagues, granted

August 30, 1842, by Juan B. Alvarado to J. de Jesus Vallejo; claim filed March

2, 1852, confirmed by the commission October 18, 1853, by the district court

March 2, 1857, and appeal dismissed July 28, 1857; containing 17,705.38 acres.

Patented January 1, 1858.




Juan

Jose Castro, claimant for El Sobrante, eleven square leagues, granted April 23,

1841, by Juan B. Alvarado to J. J. Castro, claim filed March 9, 1852, confirmed

by the commission July 3, 1855, and appeal dismissed April 6, 1857.




Andres

Pico et al., claimants for Mission San Jose 30,000 acres, granted May 5, 1846,

by Pio Pico to Andres Pico and Juan B. Alvarado; claim filed March 22, 1852,

confirmed by the commission December 18, 1855, and rejected by the district

court, June 30, 1859.




Jose

Maria Amador, claimant for San Ramon four square leagues and 1,800 varas,

granted August 17, 1835, by Jose Figueroa to J. M. Amador, claim filed March

23, 1852, confirmed by the commission August 1, 1854, by the district court

January 14, 1856, and appeal dismissed January 10, 1857.




Patented

March 18, 1865.




Antonio

Sunol et al., claimants for El Valle de San Jose, described by boundaries,

granted April 10, 1839, by Juan B. Alvarado to Antonio Maria Pico et al., claim

filed May 18, 1852, confirmed by the commission January 31, 1854, by the

district court January 14, 1856, and decision of the United States supreme

court as to the right of appeal in 20 Howard, 261; containing 48,435.92 acres.




Patented

March 15, 1865.




Jose

Joaquin Estudillo, claimant for San Leandro, one square league, granted October

16, 1842, by Juan B. Alvarado to Joaquin Estudillo; claim filed May 31, 1852,

confirmed by the commission January 9, 1855, by the district court May 7, 1857,

and by the United States supreme court; containing 6,829.58 acres.




Patented

July 15, 1863.




Thomas

Pacheco and Augustin Alviso, claimants for Potrero de los Ceritos, three square

leagues, granted March 23, 1844, by Manuel Micheltorena to T. Pacheco and A.

Alviso; claim filed May 31, 1852, confirmed by the commission February 14,

1854, by the district court October 29, 1855, and by the United States supreme

court; containing 10,610.26 acres. Patented February 21, 1866.




Antonio

Maria Peralta, claimant for part of San Antonio, two square leagues, granted

August 16, 1820, by Pablo V. de Sola to Luis Peralta; claim filed June 18,

1852, confirmed by the commission February 7, 1854, by the district court

December 4, 1855, and appeal dismissed October 20, 1857. Patented February 3,

1858.




Ygnacio

Peralta, claimant for part of San Antonio, two square leagues, granted August

16, 1820, by Pablo V. de Sola to Luis Peralta; claim filed June 18, 1852,

confirmed by the commission February 7, 1854, by the district court January 13,

1857, and appeal dismissed April 20, 1857. Patented February 10, 1877.




Guillermo

Castro, claimant for part of San Lorenzo, 600 varas square, granted February

23, 1841, by Juan B. Alvarado to G. Castro and for San Lorenzo, six square

leagues, granted October 24, 1843, by Manuel Micheltorena to G. Castro; claim

filed July 8, 1852, confirmed by the commission February 14, 1853, by the

district court July 6, 1855, and appeal dismissed January 16, 1858. Patented

April 14, 1877.




Barbara

Soto et al., claimants for San Lorenzo, one and a half square leagues, granted

October 10, 1842, by Manuel Micheltorena and January 20, 1844, by Juan B.

Alvarado to Francisco Soto; claim filed January 22, 1853, confirmed by the

commission April 24, 1855, by the district court April 23, 1857, and appeal

dismissed April 29, 1857. Patented February 14, 1865.




Archbishop

Joseph Sadoc Alemany, claimant for Mission San Jose, in Alameda county, founded

under Carlos IV, June 11, 1797; claim filed February 19, 1853, confirmed by the

commission December 18, 1855, appeal dismissed in Northern District, March 16,

1857, and in Southern District March 15, 1858; containing 28.33 acres. Patented

March 3, 1858.




Guillermo

Castro, claimant for land granted January 14, 1840, by Juan B. Alvarado to G.

Castro; claim filed March 2, 1853, rejected by the commission, May 15, 1855,

and appeal dismissed for failure of prosecution March 9, 1857.




Charles

B. Strode, claimant for part of San Antonio, 5,000 acres, granted by P. V. de

Sola and Luis Antonio Arguello to Luis Peralta; claim filed March 2, 1853.

Discontinued.




Charles

B. Strode, claimant for part of San Antonio, 10,000 acres, granted by P. V. de

Sola and Luis Antonio Arguello to Luis Peralta; claim filed March 2, 1853.

Discontinued.




 


















 




CHAPTER III.

THE AMERICAN SETTLERS




 




In the spring

of 1826 Jedediah S. Smith, of New York, and a party of American hunters crossed

the Rocky Mountain system to the Green River valley which they followed down to

the Colorado river, thence took a westerly course, crossed the Sierra Nevada

range and reached the Great Central valley of California near its lower

extremity. During the winter of 1826-7 the party spent the time near Tulare

lake and in the valleys of the San Joaquin and Sacramento rivers, continuing

until the summer of 1827. In May, 1827, Smith pitched camp in what is now

Alameda county near the Mission San Jose to the surprise of Father Narcise

Duran, who not knowing who they were and wishing to find out, made verbal

inquiries with that object in view. He received the following reply in writing

from Captain Smith.




Reverend

Father: I understand, through the medium of one of your Christian Indians, that

you are anxious to know who we are, as some of the Indians have been at the

mission and informed you that there were certain white people in the country.

We are Americans on our journey to the River Columbia.




We came

in at the Mission San Gabriel in January last. I went to San Diego and saw the

general, and got a passport from him to pass on to that place. I have made

several efforts to cross the mountains, but the snows being so deep I could not

succeed in getting over. I returned to this place (it being the only point to

kill meat) to wait a few weeks till the snow melts so that I can go on.




The

Indians here also being friendly, I consider it the most safe point for me to

remain until such time as I can cross the mountains with my horses, having lost

a great many in attempting to cross ten or fifteen days since. I am a long ways

from home, and am anxious to get there as soon as the nature of the case will

admit. Our situation is quite unpleasant, being destitute of clothing and most

of the necessaries of life, wild meat being our principal subsistence. I am,

Reverend Father, your strange but real friend and Christian brother.




J. S.

SMITH.




No doubt

this courteous letter satisfied the father. In all probability the Smith party

while in this portion of the state in the spring of 1827 explored the entire

eastern coast line of the bay of San Francisco; and if so passed over the

present site of Oakland, Berkeley, Alameda and their suburbs.




In 1850

a small flour mill was built at Niles and was the property of J. J. Vallejo;

three years later he built a much larger and better one on the same site—both

run by water power. In 1852 a small flour mill was built at the Mission San

Jose by E. L. Beard and H. G. Ellsworth; it was likewise operated by water

power. In 1853 J. M. Homer built a steam flour mill at Alvarado.




Mr.

Homer raised large quantities of wheat, barley and potatoes which at certain

times brought almost fabulous prices and at others nothing at all. Mr. Homer's

mill at Alvarado was afterward bought by Calvin J. Stevens and moved to

Livermore. John Boyle in 1853, built at San Lorenzo the first blacksmith shop

in the county; it was the start of the big agricultural works there.




Later in

the thirties and early in the forties the Americans further east began to

arrive in California. Dr. John Marsh said that in 1846 California had 7,000

persons of Spanish descent, 10,000 civilized or domesticated Indians and about

seven hundred Americans, 100 English, Irish and Scotch and about fifty French,

Germans, Italians and others. In addition there were immense numbers of wild

naked brute Indians. He further said that the far-famed missions no longer

existed—had nearly all been broken up and apportioned into farms.




In 1843

Julius Martin, Winston Bennett and Thomas J. Shodden—Americans from the

East—crossed the mountains and settled in the Contra Costa region—Contra Costa,

Alameda and Santa Clara counties. In 1844 the Murphys located in Santa Clara

valley. William M. Mendenhall, John M. Horner, Elaim Brown and others came to

this region.




A number

of the Mormons who came with Samuel Brannan in July, 1846, to San Francisco on

the bark, Brooklyn, crossed the bay and settled at Washington, a few miles from

San Jose Mission, where they afterward erected a Mormon church. According to

the statement of one of them, parties coming over from San Francisco to explore

the Contra Costa region landed at the mouth of the Temescal creek, and first

visited the house of Vicente Peralta, two or three miles inland, at whose hands

they invariably had hospitable entertainment; then following the foothills they

called on Antonio Peralta near Fruit Vale; thence on Ygnacio Peralta near San

Leandro creek; from there they went to Estudillo's rancho on the south side of

the creek, and thence to Guillermo Castro's on the present site of Haywards.

The roads then lead to Amador's and Livermore's ranchos, eastward, and the

Mission San Jose southward. San Antonio, now Brooklyn, and every other rancho

had their embarcaderos on the bay shore, to which trading vessels used to send

their boats for hides and tallow.




With the

discovery of the gold placers in 1848 Mission San Jose became an important

trading center, where fortunes were rapidly made. Henry C. Smith, after a short

visit to the mines opened a store at the mission, and made a great deal of

money. A small town sprang up which was the nucleus of the first American

settlement in Alameda county. There were no settlements beyond the ranchos.

Oakland did not exist.




Charles

McLaughlin ran the stage from Oakland to San Jose in 1853-4.




Duncan

Cameron ran opposition to him, both lines passing through Alvarado and

Centerville. Cameron used California bronchos for his stages and mudwagons; he

tamed and subdued them to a certain extent, but they were always wild and

largely unmanageable. When they started, after being held until hitched, it was

almost like a Roman chariot race to see them going at full speed through mud

and water. Often for hours at a time the bronchos and the stage loaded with

passengers would be mired down and incapable of moving until pried out. There

were such mud holes between Centerville and Alvarado and between San Leandro

and San Antonio. In the end Cameron got the mail contract from McLaughlin.




In all

about one hundred squatters located on the Vallejo rancho and at one time,

1854-5, Mr. Vallejo had about seventy suits pending against them. He tried one

case and was defeated on the ground that he could not maintain ejectment on his

Spanish title until he had secured a title from the United States.




Vallejo's

lawyers were W. H. Patterson of the firm Patterson, Wallace & Stowe, Gen.

C. H. S. Williams and Noble Hamilton. The squatters employed Judge S. B. McKee,

Judge Archer and Jeremiah Clark. As soon as Vallejo had secured his patent from

the United States the squatters on 4,000 of his acres paid him $35 per acre and

the others who were unable to pay secured leases. Craven P. Hester was judge

when the county seat was removed from Alvarado to San Leandro. At the time of

the removal the Estudillo house in which court was being held was burned to the

ground. The judge wishing to be technically exact and to comply with the

statute held court in the still burning ruins as near the exact spot of the

courtroom as the heat and smoke would admit. From this spot came the lawful

authority for the construction of a rough redwood board building in which the

court was afterward held until the brick courthouse was erected.




The

latter was destroyed by the earthquake of 1868; the walls fell out and the roof

tumbled down upon the floor, the plastering raising a cloud of dust. In front

of the courthouse were large, round, brick columns surmounted by iron girders

carrying the brick front, all of which fell out with a crash, killing J. W.

Josselyn, deputy county treasurer, who with Charles Palmer had rushed out from

the back offices.




Don Jose

Vallejo contracted with William Garrison in 1853-4 to sell and deliver to him

the following year, 1,000,000 pounds of potatoes at 1 ½ or two cents a pound,

and was paid $5,000 to bind the bargain. To meet his contract Vallejo planted

about three hundred acres in potatoes on the Buena Vista rancho.




He duly

harvested the crop and piled it up, covered it and waited for the call to

deliver. But potatoes fell in price so rapidly and completely that Mr. Garrison

evaded the delivery until the time for completing the contract was nearly gone.




Vallejo

awoke just in time and set 300 men at work to place them on the wharf at San

Francisco. But in spite of all this he was defeated by trickery and in the end

lost from $20,000 to $30,000.




In

December, 1863, trouble with squatters commenced on the ranch of H. G.

Ellsworth near the mission, but that gentleman got rid of them and ultimately

obtained full possession of the property. At the January term, 1865, of the

county court this case H. G. Ellsworth versus Elias Simpson and twenty others,

for trespass as squatters on a portion of the Mission Ranch was tried, and,

after several days in court, the plaintiff was awarded damages to the extent of

$1,000. The legal talent on either side were: For plaintiff, Edward Tompkins;

for defendants, W. H. Glascock, H. K. W. Clarke and Judge Collins.




A large

settlement around Alvarado came from Berrien county, Michigan, among whom were

Henry C. Smith, A. M. Church, Socrates Huff, L. B. Huff, John S. Chipman,

Ebenezer Farley, C. J. Stevens, Mario Liston, Ed Chancey and many others. Other

early settlers there were William Patterson, Mr. Vesey, Joseph Coombs, Black

Hook Coombs, Thomas Coombs, Judge A. M. Crane, W. C. Pease, lawyer, W. H.

Chamberlain, Benjamin Williams, lawyer, Red Homer, Joseph Ralph, Doctor Frans,

P. E. Edmondson, Parker and Searing, J. A. Trefry, William Hayes, Capt. J. S.

Sand, Benjamin Marston, R. S. Farrelly, Samuel Athey, George Simpson, Joseph

Black, E. Munyan, Jeremiah Beedy, George Moore, Justin Moore, J. McCormick and

James Dubois. John M. and William Y. Horner arrived in 1851 or 1852 and their parents

came in the fall of 1852 directly to Washington Corners (afterward Irvington).

The father, Tracy Horner, built the first house in Centerville.




Murray

township received its name in the month of June, 1853, when the county of

Alameda was created from that of Contra Costa, its sponsor being Michael

Murray, one of its pioneer settlers. In 1826 Don Jose Maria Amador settled in

the valley which afterwards received his name, and soon after constructed an

adobe house on the site of the old residence of C. P. Dougherty. The earthquake

of July 3, 1868, damaged it so that it was found necessary to abandon it. He

lived to the great age of one hundred and six years. When he arrived he found

the country wild in the extreme; neither habitation nor cultivation met the eye.

The wild cattle of the Mission San Jose roamed at will over the mountains and

valleys; the Indian held undisputed sway over the soil of which he was the

primeval monarch; the mountains and gorges teemed with game, both feathered and

four-footed. The next settlement within the borders of Murray township was by

Robert Livermore. He was born in England, in 1799.




In his

youth he shipped as a cabin-boy on board a vessel and ultimately found himself

in a Peruvian port. Here he joined the English fleet, but finding the

discipline of the navy too taut, he deserted and made his way to Monterey in a

hide-drogher. It was about the year 1820 that he came to California. In the

course of time he arrived in the Pueblo de San Jose where he soon made friends,

tarried for a space, worked on the ranch of Juan Alvarez and acquired the

Spanish tongue. He finally went to the Rancho Agua Caliente or Warm Springs,

and became acquainted with the family of Fulgencio Higuera whose daughter he

subsequently married. While resident in San Jose he formed acquaintanceship

with Jose Noriego, a Spaniard, and with him went to the valley which has since

taken its name from the Sunol family, where he located, built a small house,

entered upon the cultivation of the soil, and embarked in stock-raising. It is

presumable that in his wanderings after his cattle or game he became familiar

with the locality, and from the summit of one of the adjacent "lomas"

first cast his eyes upon the vale which bears his name today, and whither he moved

in the year 1839. From that period can be dated the first step toward the

permanent settlement and development of the valley. Livermore at once devoted

his attention, almost exclusively, to the raising of horned cattle, horses and

sheep. For the first few years he was greatly harassed by Indians, who stole

and slaughtered his cattle and even rendered it unsafe at times for himself and

family to remain in their wilderness home. On such occasions they sought

protection under the hospitable roof of Don Jose Maria Amador, which was rarely

molested.




In the

year 1839 the Rancho Las Pocitas was granted to Don Salvio Pacheco who also

owned the Rancho Monte del Diablo. During the early part of 1839 he transferred

his interest to Livermore and Noriego who took possession thereof April 10,

1839. That same year they erected an abode house near the Pocitas creek, which

stood until about the year 1875, when it was torn down. Here it was on this

grant of two leagues of land that Livermore fixed his permanent abode and

commenced a life that was truly patriarchal. In a few years his flocks and

herds were counted by thousands, while they roamed about at will over a

territory that vied in magnitude with many a principality. True, he was

surrounded on every hand by frequent dangers, but these would appear to have

added zest to his life. His eminent courage and infectious good-nature,

however, soon made him friends among the families of the ranchos. In 1844 he

planted a vineyard as well as a pear, apple and olive orchard on the flat near

his house. He also raised wheat—the first produced in the valley—and by means

of a ditch brought water from the Pocitas Springs for the purpose of

irrigation. In addition to the occupation given to these enterprises, he killed

his cattle for their hides and tallow; the meat not being saleable was left on

the ground. When not engaged in this wise he turned his attention to the

manufacture of bear's grease from grizzlies that fell victims to his unerring

rifle. Thus he dwelt for nearly fifteen years in the splendid valley which

bears his name, while his cattle roamed untamed from the Amador valley to the

San Joaquin river. Here he brought up a family of sons and daughters and lived

in peace with all men, unmolested and honored. On September 14, 1846, Livermore

purchased the Canada de los Vaqueros grant, the greater portion of which lay

within the boundaries of Contra Costa county. This rancho was originally

granted in the year 1836 to Miranda Higuera and Francisco Alviso, and comprised

three square leagues of land.




Of the

original grantees of land, J. D. Pacheco received in 1839 tne Santa Rita

Rancho, located between that of San Ramon and Las Pocitas, but he did not place

any building of a permanent nature thereupon, although it was occupied in 1844

by Francisco Alviso as majordomo. About the same time, towards the east end of

Livermore valley, grants of land were made to Antonio Maria Pico, Antonio

Sunol, and Augustin Bernal.




During

the gold excitement he extended an unstinting hospitality to all. The

immigrants found him ever ready to hold out the right hand of fellowship, to

fill their exhausted larders, and otherwise aid them with practical knowledge

of an unknown country. This discovery of gold was also the means of bringing to

him communication with people speaking his native tongue, and brought him

forcibly back to his youthful days. The first structure of these days was

erected in the year 1849, on the site of the Mountain House, not far from the

spot where the three counties of Contra Costa, San Joaquin, and Alameda come to

a point. It took the form of a "Blue Tent," and being on the direct

road to the mines was opened and kept as a house of entertainment by Thomas

Goodale (or Goodall).




Here

McLeod's stage from Stockton changed horses. For ten years it was a kind of

special camp for stockmen, rancheros, and immigrants. Goodale subsequently

constructed an adobe house, in the building of which he employed Indians, and

this edifice Simon Zimmerman occupied for twenty-seven years. He added to it in

1868 by putting a frame building in front, finally, however, pulling it down

and erecting a large residence on its site.




In

April, 1850, Augustin Bernal brought up his family from Santa Clara county,

built an adobe house on the west side of Laguna creek, and there took up his

residence. About the same time Michael Murray, after whom the township is

named, located near where Dublin stands, built a house and planted an orchard.




With him

came one Jeremiah Fallon, who settled on a place in the Amador valley. Also in this

year came four brothers named Patterson who located in what was known as

Patterson Pass. One of them, Nathaniel Greene Patterson rented the Livermore

adobe and started the first permanent house of entertainment in the district.

In this year, too, Jose Sunol came up to reside on his father's possessions.

There also dwelt here as majordomo an old Mexican named Diego Celaya. In this

year also Joshua A. Neal was as a resident majordomo for Robert Livermore. In

1850 A. Bardellini, the subsequent proprietor of the Washington Hotel in

Livermore, probably first cast his lot in the district.




In 1851

the first frame building was erected within the boundary of the township by

Robert Livermore, the lumber having been brought from one of the Atlantic

states around the horn to San Francisco and thence transported with much

difficulty to its future resting place. Seven hundred dollars was paid for its

construction, the carpenter work being done by John Strickland and John

Tierney. In time it became known as the "Old Livermore House." John

W. Kottinger came to the township in August, 1851, and found located here an

Englishman named Strickland who lived five miles from Pleasanton on the El

Valle creek. Near him dwelt a trapper and hunter named Cook, and Francisco Alviso

resided on the eastern bank of the Laguna creek. In this year also, Juan P.

Bernal built a residence on the east side of Laguna creek and completed it in

1852. On the bank of the stream known as the Old San Joaquin, Thomas McLaughlin

located in 1851. About that time Edward Carroll and a man named Wright took up

a claim in the section known as Corral Hollow, where also in the same season

Captain Jack O'Brien, commenced sheep-raising. Alphonso Ladd and his family

also settled in Sunol valley in 1851. He built a two-story frame building,

which he occupied until removing to and founding Laddsville, the eastern

portion of the town of Livermore. Mr. Kottinger built a frame building on the

east side of Main street, in the village of Pleasanton. In 1852 J. W. Dougherty

came to the township and bought the lands of Don Jose Maria Amador. Mr.

Dougherty was a native of Tennessee, and occupied the original Amador adobe

until it was rendered uninhabitable by an earthquake. In this year also the

Senors Lorenzo and Juan Sunol moved up into the Sunol valley. These men were

nephews of the grantee and resided there for only about four years.




During

1853 Greene Patterson erected a frame house about two miles southeast from

where the town of Livermore now stands, and about the same time R. W. Defrees

built and opened a caravansary on the main road about one mile west from the

residence of Mr. Livermore. In the same year Thomas Hart came to the district,

was employed by Livermore for some time, and in 1854 bought the hostelry mentioned

above and called it the Half-way House, it being popularly supposed to have

been equidistant from Oakland, Stockton and San Jose. Here Hart resided until

1860, when he removed to the town of Livermore and there died in 1871. Among

the settlers who came to the township in 1853 was John Whitman, who with his

family took up his residence on the west side of Laguna creek on land near

Pleasanton.




In 1854

Richard T. Pope came to the township, settled on part of the ranch now owned by

J. P. Smith, and there engaged in stock-raising for eleven years.




Messrs.

Grover and Glascock occupied a portion of the same ranch. Ben Williams was also

living there; John G. Griffith was a settler this year. In this year J. West

Martin and others came to the section of country near Pleasanton and later were

the first to embark in farming upon a considerable scale. In the spring of the

year Simon Zimmerman located at the Mountain House on the Stockton road

fourteen miles from Livermore. In 1855 Hiram Bailey, a carpenter, came to Livermore

valley. Early in 1856, Frank Heare came to the place now known as Midway and

settled in what was called the "Zinc House."




F. W.

Lucas it is said settled near Mr. Pope.




At this

period there were fully fifty thousand head of cattle and horses in the township,

besides immense droves of sheep in the hills and mountains. Few attempts at

agriculture were made, as it was generally believed that the soil would produce

nothing but grass. At Livermore's place, Alisal (Pleasanton) and Amador's both

grain and vegetables were raised, but in a very small way.




Everybody

in the valley was interested in stock-raising, and no other industry was in

operation, nor hardly thought of. In the year 1856, however, the first blow

toward the complete revolution of the industrial interests of the district was

struck. Joseph Livermore had some time previously fenced a 160 acre field on

the Pocitas grant, including a portion of another ranch, and that year sowed

the field to wheat. This was the first field of small grain ever raised in the

Livermore valley. In this year among the new-comers were Thomas Rafferty, J. L.

Bangs and Michael McCollier.




In 1857

Joseph Black and two brothers named Carrick began raising wheat in the west end

of Livermore valley, the first-named putting in 400 acres on the ranch of

Jeremiah Fallon and the brothers a like amount on the Dougherty estate

adjoining. In the summer of 1857 Robert Livermore sank an artesian well near

his residence. A depth of about seven hundred feet was reached at the time of

Mr. Livermore's death when work was abandoned. At that sounding the water came

within ten feet of the surface. A cross-pipe was put in and a flowing stream of

water brought out on the hillside below the house. The cost of this well was

not less than $5,000.




In the

fall of 1858 John Green came to the township. Near where Dublin now stands,

Edward Horan lived and four miles to the eastward was William Murray. About the

same time John Martin and his family came up from San Mateo county and located

among the hills about a mile and a half from Dublin.




Not long

after James F. Kapp and Robert Graham settled in the township.




Among

those who arrived in 1859 was Adam Fath, who located on land about six miles

from Livermore.




In this

year Lysander Stone and William Meek came to the township. In 1860 the first

town in Murray township was started. This was Dublin. In 1860 Hiram Bailey

sowed eighty acres of wheat on the Pocitas grant, three miles north of

Livermore; the same year Joseph Black rented 400 acres from Dougherty in addition

to what he was already farming on the Fallon Ranch. In that year, also, S. B.

Martin, who had in 1854 purchased the Santa Rita rancho, increased his sowing

area by several hundred acres.




During

1861 the acreage of sowed land was increased 1,000 acres by Alexander Esdon.

Hiram Bailey added to his farming operations. In 1862 Charles Hadsell came to

the Sunol valley. The Argenti Hotel was then kept by a Frenchman named

Bertrand. George Buttner was here. Samuel Bonner resided near where Sunol now

is. Farther down the Laguna creek was Isaac Trough, and not far from him was a

man named Higgins. In this year wheat raising was in full progress in the west

end of Livermore valley; fences sprung up everywhere, stock was crowded up

towards the Livermore ranch (which was then thought unfit for agricultural

purposes) and flour-producing grain became an established fact, the yield, in

many instances, being enormous, while the general average was about a ton to

the acre. The number of cattle was still on the increase, there being in that

year no fewer than eight thousand head of calves branded on the rancho of the

Bernals. In 1863 John Booken, Amos S. Bangs and Maas Lueders arrived.




In

1863-64, that commonly known as the "dry year," two brothers named

Bean farmed about four hundred acres of the Bernal grant, two miles southeast

of the Livermore House, where the yield of grain was immense. Among those who

arrived at this time and made their permanent homes within the limits of the

township, were Dr. I. N. Mark, Frederick and Charles Rose, Martin Mendenhall,

Hugh Dougherty and Peter McKeany. In 1864 W. M. Mendenhall settled near

Livermore. Settlers now came in great numbers, and either by purchase or

pre-emption located in the district in every direction. There was one drawback—the

uncertainty of land titles. The chief cause of this was doubt regarding the

boundaries of the Pocitas or Livermore grant.




The

United States patent, which was issued February 18, 1859, granted "two

leagues, more or less," within certain boundaries. The limits described,

however, contained upwards of eleven leagues, which amount was claimed by the

heirs of Robert Livermore. On March 1, 1871, this matter was definitely settled

by the approval of the second Dyer survey (two leagues) by the commissioner of

the general land office at Washington, in accordance with a decision by the

secretary of the interior, a decision which threw open for peaceable

pre-emption a large extent of country, and, coming as it did immediately after

the completion of the railroad through the valley, resulted in bringing in a

large population. Towns sprung up as if by magic; every year widened the extent

of the grain fields, and witnessed the building of new homes. The stock

interests had given way to the plow, and the hut of the Mexican vaquero was

supplanted by the cozy cottage of the tiller of the soil.




S.

Zimmerman was one of the first settlers of the county. His Mountain House was

on the early highway between the Mission San Jose, Oakland and Stockton. To the

westward the nearest habitation was that of the Livermores in the pass and

valley. To the eastward, ten miles away, lived the Chamberlains.




Zimmerman

was not far from some of the strongholds of the Mexican bandit, Joaquin

Murietta, Brusha Peak and Corral Hollow. Murietta and his band were road agents

and the terror of this new country then. More than once they visited the

Mountain House and carried their measures with a high and reckless hand.

Zimmerman's family consisted of himself, wife and five children.




This was

in 1863. On one occasion the sheriff of Alameda county arrested at Zimmerman's

two road agents—one named Gibbons who had stolen two horses from Mr. Sweet of

San Leandro. Two stage robbers were captured on the same visit and the stage

driver found that one of them was his own brother.




The four

men were convicted and served out their sentences.




On

January 25, 1846, John C. Fremont and party passed across Alameda county; they

crossed the hillside near the laguna between Sunol and Pleasanton.




During the

war of 1846-7 other armed bands crossed Alamedo county to and from the active

theatre of events. Fremont's party took nearly all of Amador's best tame horses

and paid nothing for them. Amador was allowed to keep one mustang. Amador to

the day of his death denounced Fremont as a "great scoundrel."




The

sandy peninsula of Oakland was covered with a dense growth of oak trees, which

subsequently gave to the place its name, and beneath the trees were numerous

thickets of chaparral and tangled underbrush. Some four miles to the north was

the residence of Vicente Peralta, and around it were settled a few other native

Californians. The only use made of the peninsula of Oakland was to obtain from

it the necessary supplies of fuel.




The

first actual settler in what is the city of Oakland was Moses Chase, who

pitched his tent at what became East Oakland in the winter of 1849-50, and

commenced hunting. Here he was found by the Patten brothers on their arrival in

February, 1850. Next came Col. Henry S. Fitch, and Colonel Whitney, who made an

unsuccessful attempt to purchase the tract of land. In the summer of 1850

appeared Moon, Carpentier and Adams, who squatted upon the land, holding that

it belonged to the Government and not to Peralta, and erected a shanty near the

foot of Broadway. The Spanish owner now made an attempt to oust these men and

secured a writ of ejectment from the county court at Martinez, and a posse of

men, under Deputy Sheriff Kelly, was sent to eject them, but Moon, Carpentier

and Adams obtained a lease of a number of acres of land on certain conditions

and laid out a town. The Patten brothers (Robert F., William and Edward)

shortly after leased a tract of land from Peralta, and afterward went into

partnership with Chase. They cleared 100 acres and planted it in barley and

wheat. At the close of the litigation about the title to those lands, between

the Peraltas and other, which the Peraltas won, 800 acres which had been leased

by Mr. Chase, were deeded to C. B. Strode, as a part of the 6,000 acres given

by them for his legal services. Strode deeded to Chase and the Pattens, 400

acres on their agreeing to survey the tract, and place it on the market in town

lots. This they did, and founded the town of Clinton. In 1851, Edson Adams, A.

J. Moon and Horace W. Carpentier, without paying the slightest regard to the

rights of Peralta, the owner of the land, squatted on the Rancho San Antonio

near the foot of the present Broadway street. They made no attempt to buy or

lease any of the land, but seemed to have adopted the resolution of possessing

themselves of it by other means than those of right and justice. They boldly

assumed that it was Government land, and proceeded to parcel it out among

themselves. They were soon followed by other squatters, and the lawful owners

found themselves hemmed in on every side by the trespassers. The thousands of

cattle belonging to Peralta, roaming among the oaks and feeding upon the

plains, were stolen and killed.




His

timber was cut and carried away without being paid for. The courts at that time

were unorganized and justice was tardy.




Vicente

Peralta got a writ of ejectment from the county court at Martinez against

Adams, Moon and Carpentier, and a party of well-armed and mounted men under

Deputy Sheriff Kelly was sent out to enforce it. Kelly's ten or twelve men were

joined by about forty native Californians and on arriving at the shanty in the

Encinal grove they found Moon alone in possession. He was calm and pretended to

be much astonished at the proceeding. He protested that himself and his

associates held Peralta in the highest regard, and that nothing could be

farther from their intentions than to do him injury. Anything that Peralta

desired they would do. The smoothness of his tongue and the wiliness of his way

were such that Peralta was disarmed, and he concluded to accept Moon's

promises. A compromise was effected, and the land that the three squatters

occupied was leased to them. While Moon was talking so smoothly there was a

party of ruffians, headed by the notorious Billy Mulligan, ambushed close by,

ready to dispute the possession if necessary.




In 1850

men were sawing lumber in the redwoods of San Antonio, and between there and

the Mission San Jose—a distance of over twenty miles—there were only two or

three native Californian rancheros and their retainers. Jose Joaquin

Estudillo's was the only residence at San Leandro. San Leandro was an Indian

rancheria. Guillermo Castro had the whole site of the present Haywards. Jose

Maria Amador had many broad acres in his rancho of San Ramon.




Mount

Eden was a wilderness. New Haven was the landing place of Mission San Jose,

without a house in it. Centerville had in its vicinity a few settlers who had

come there in 1850. John M. Horner almost alone occupied Washington Corners.

The mission town had some white settlers, and a considerable number of natives.

Henry C. Smith, the storekeeper, was alcalde under appointment of Governor

Riley. The virtues of the Agua Caliente, or Warm Springs, were known to only a

few native Californians and Indians. The son of Antonio Sunol occupied the

whole valley of his name. Augustin Bernal had settled at Alisal, now

Pleasanton, in 1850, and together with Joseph Livermore, Jose Noriego,

Francisco Alviso, and Jose Maria Amador possessed half of the county. Wild

cattle roamed in thousands. The hills were covered with wild oats. Wild mustard

was abundant and grew luxuriantly. Deer and all kinds of wild game were

plentiful. Such was the condition of Alameda county in 1850-51.




Mission

San Jose and the settlers of the vicinity constantly were sufferers from Indian

raiders. Expeditions were often organized to aid the troops in punishing the

plunderers. In 1838 the ranchos as far as San Juan Bautista were assailed, and

in 1839 thefts of horses and other stock became so frequent and alarming that

several expeditions had to march against the depredators, many of whom were

killed and others taken prisoners. In 1840 the Indians became still bolder,

until Yoscolo, their leader, was slain, and his head stuck up on a pole in

Santa Clara. His followers then made peace, promising good behavior. A regular

patrol was finally established between San Jose and San Juan to guard the

ranchos.




In 1853

the squatters of the county formed an association for their mutual protection and

interests under the name "The Pre-emptioner's League." One of the

articles was as follows: "Every person, to become a member of this league,

must be a settler within the county of Alameda, must pay five dollars into the

treasury and subscribe to the following obligations, to-wit: We the undersigned

do solemnly agree and by these presents bind ourselves each to the other and

all to each one, that individually we will make us overtures to the land

claimants for a settlement of our difficulties with them and will reject all

such as may be made to us by them until such overtures shall have been

submitted to and approved by this league; that we will contribute equally of

money in support of this League and at all time hold ourselves in readiness to

aid and assist each other to defend our homes and farms from the grasping

service of land speculators."




In what

may be termed the pre-American days there was one belt of redwoods which was

known by the name of San Antonio, where the production of lumber was carried on

to a great extent. The redwoods were the only forest trees in the county, save

the usual clusters of oaks that give a park-like appearance to the scenery.

Brooklyn township was comprised entirely in the territory known as the Rancho

San Antonio, granted to Don Luis Maria Peralta for meritorious services, the

lands lying within its boundaries being those given to his two sons, Antonio

Maria and Ygnacio Peralta. On the San Leandro creek, in what is Brooklyn

township, the two brothers erected their adobe house, the first residence built

within its borders. The San Antonio redwoods were early discovered, and in the

summer of 1847 they were well known, and a trade with Yerba Buena (San

Francisco) had sprung up. Here many of the earlier citizens gained their first

Californian experience. Then came the discovery of gold in 1848, and with it

the rush of people to the Pacific coast. For the first year or two all went to

the mines, but as they wearied, sickened, or lost heart, they tried fortune in

the lower country, and many came to the redwood region of San Antonio to find

employment in the manufacture of lumber and shingles. Steam was soon

introduced.




About

the year 1849 a Frenchman commenced the erection of a mill in the redwoods,

which was never completed, but, passing into the hands of Harry Meiggs in 1851,

was by him sold to Volney D. Moody, president of the First National Bank of

Oakland. In 1852, D. A. Plummer entered the employ of Mr. Moody, and the

following year purchased the concern. In 1852 two more mills were erected by

William and Thomas Prince, and a man named Brown. Subsequently Tupper and

Hamilton put up another, as did also a man named Spicer, which last stood at

the head of the canyon, its neighbor being Prince's mill, and lower down the

Tupper and Hamilton place; Mr. Moody's stood about a mile on the Brooklyn side

of the summit. In course of time, from its convenience to the rapidly

increasing city of San Francisco, the timber was in a very few years completely

sawed out, and the hundreds of laborers who there found work were compelled to

depart.




In

August, 1849, three brothers, Robert F., William and Edward C. Patten crossed

the bay to visit the giant redwoods of San Antonio, of which they had heard

much. Procuring a whale boat they made for Contra Costa, and landing near

Seventh street, Oakland, found the country a vast undulating field of luxuriant

grass, some ten inches in height.




The

native Californians at this time were bound by a solemn pledge not to sell, nor

even give information in regard to lands. They said: "If we can't fight

these heathens out, we can starve them; for we can keep them from a permanent

settlement here." Undeterred by this fact the Pattens sought the advice of

a Frenchman, who had pitched his tent not far from the San Antonio creek, and,

through him, entered into negotiations with Antonio Maria Peralta, at his house

in Fruit Vale, which culminated in their leasing 160 acres, and, taking

possession, became the first permanent American settlers in Brooklyn township.




When

they arrived, there was a shanty standing but by whom it was built is not

known. Early in 1850 it was in charge of a man named Hoober, a Pennsylvania

printer, but when the Pattens came it had been abandoned. The brothers also

found, when they crossed the bay, Moses Chase, in ill health, attended by a

friend, living in a tent about the foot of Broadway. Chase had determined to

return to the eastern states, and had come to the Contra Costa to pass his time

in hunting and recuperating during the mild Californian winter, ere going back

to his home in the spring. The brothers taking a liking to him induced him to

join them, which he did, and was afterwards invested with the like proprietary

rights as themselves. In 1851 the Pattens leased an additional 300 acres for a

term of eight years. In 1850 they commenced farming, but on the extension of

their territory they laid nearly the whole of their possessions under a crop

consisting chiefly of barley and wheat. During the first year of their

residence fifty tons of hay were cut on the site of Clinton, which netted $70

per ton, the market price being $80, but $10 of which were deducted for freight

to San Francisco.




Early in

the year 1851 the superior advantages of this location became known to James B.

Larue, who acquired some property from Antonio Maria Peralta, and determined to

found the nucleus of a town. In 1851 he took up his residence in Brooklyn

township, and there resided until the day of his death in 1872.




His

first establishment was a tent covered with hides and stood near what is now

the junction of Twelfth street and Fifteenth avenue, and here he opened a store

to supply the lumbermen in the redwoods with goods. He immediately commenced

the construction of the Louis Winegard house, whither he transferred his goods

from the tent, and took up his residence with his wife and his son Luke.




He was

joined, early in 1852, by Antonio Fonte. At that time besides the tent of Mr.

Larue, a Mexican named Manuel Paracio had a corral standing at Twelfth and

Fourteenth streets and Fourteenth and Sixteenth avenues, and a man named Parker

had a "rum-mill" at East Twelfth street, between Fifteenth and

Sixteenth avenues. This place was built sometime previously by a man named

Dean.




A

slaughter-house was here and at Twentieth street stood a large farmhouse

occupied by Manuel Baragan, a Chileno, who farmed a large tract as far as the

boundary line of Alameda township. The land to the west of Fourteenth avenue

was farmed by the Patten brothers and their associate, Moses Chase. In 1851 William

C. Blackwood settled among the redwoods.




But one

foreigner anterior to 1849 attempted to locate permanently here.




In the

year 1845 James Alexander Forbes was authorized by Bezar Simons, at the time

captain of the American ship Magnolia, to purchase a tract of land for him on

the bay of San Francisco, and just before his departure from the port both men

crossed the bay in a ship's boat to San Leandro to see if the purchase of the

rancho could be effected from Estudillo, who, however, refused to sell.




He

declined the offer of $10,000 made by Simons, stating that he would not take

double the sum, as he wanted it for his family. Subsequent to this, John B.

Ward, who had married Melina Concepcion, eldest daughter of Don J. J.

Estudillo, took up his abode in the township.




Immense

numbers of wild fowl then made the sloughs and marshes their home. They brought

almost fabulous prices in the first and palmiest days of San Francisco markets.

Many men who occupied their time during the summer months in the mines, turned

their attention in winter to killing game for the city commission merchants,

and many made more money in this way than they did at gold digging. It was in

the search for game that the first settlers came to Eden township.




In the

month of December, 1849, there crossed the bay in a whale-boat, with baggage

and guns, Thomas W. Mulford and Moses Wicks, A. R. Biggs of San Francisco, E.

Minor Smith and W. C. Smith. They landed on the shore in the vicinity of the

Estudillo mansion, there pitched their tent and commenced a war upon the

feathered denizens of the marshes. At this date there were probably no

permanent foreign settlers and no houses save those of the Spaniards mentioned

above, an Indian hut where the graveyard at San Lorenzo stood and an Indian rancheria

on the site later occupied by the county hospital.




This

party dwelt in a tent pitched on the shore, and in the spring of 1850 erected a

"ten by twelve" cabin which was used as a cook-house, subsequently

adding a chimney thereto of brick taken from a pile which had been thrown into

the bay—the refuse of those used in the construction of the new Estudillo

house. The cabin stood on the margin of the bay, but its site was later washed

away by the rolling surf. In the spring of 1851 the dwelling tent gave place to

a cabin, and there it remained on the original location until 1876. That winter

another party located temporarily at the mouth of the San Leandro creek; they

were Robert Smith, Stephen Smith, a Mr. Solomon, and several others.




They did

nothing more than hunt in the locality.




In the

spring of 1850 a field of wheat, about ten acres in extent, was put in by the

Senor Estudillo and some Sonorians, which gladdened the eyes of the few

Americans then roaming about the district. This green oasis amid the apparently

sterile region was at the lower end of Leweling's place near the Hayward road,

where the Sonorians also had a dwelling. This was by no means the first

cultivation of the cereals in Eden township, for the Spaniards sowed wheat,

planted corn, and raised quantities to provide for their own households. In his

will Don J. J. Estudillo says: "I declare that I leave at different places

on the rancho three fields sown in barley, in company with Don Guillermo

Davis—one with Mexicans, and another with Sonorians—of which contracts exist,

written agreements, signed," etc. The industry of stock-raising was still

prosecuted with energy, there being on the Estudillo rancho alone in 1850,

3,000 head of cattle, more than that number of sheep, and fifty horses of all

classes. In the month of October, 1850, Capt. William Roberts came to the

township and established himself at Roberts' Landing, then known as Thompson's,

whence he commenced freighting with small craft to different points along the

bay. His settlement was soon after followed by that of Captain Chisholm.




In the

fall of 1851 William Hayward came to the township and first located on what he

thought was land belonging to the Government in Polomares canon, but which he

was quickly informed was the property of Guillermo Castro, who, however,

suggested his removal farther down the valley. This he did, and early in the

following year, 1852, located on A street, Hayward, and there erected the first

building in the flourishing town that bears his name.




During

1852 the squatters took possession of the entire plain. What is now San Lorenzo

was known as Squatterville. They found their chief attractions apparently on

the Estudillo rancho, for it was to that portion of the township that their

attentions were principally turned. The rancho was believed to be Government

land, and it was not until after years of litigation that the squatters were

disabused of this belief. Among those who took possession of part under such an

idea was Franklin Ray. He erected a dwelling house in the vicinity of San

Leandro and on being warned off, refused, when, on March 21, 1852, the owners

of the rancho tore down the building, to recover the value of which, namely,

$300, he brought suit. This was only one of many cases of the same nature. With

this great influx of people came many of those whose names are now among the

most honored in the county. There were Robert S. Farrelly, William C.

Blackwood, Messrs. Crane, Kennedy, McMurtry, Campbell, Harlan and Johnson. They

were followed by Fritz Boehmer, Charles Duerr, William Field, George Meyer,

Alexander Patterson, Juel Russell, and John Johnson, who all settled in the

vicinity of Mount Eden, which up to that time had been entirely unoccupied. In

1852 also there are the names of Peter Olsen, John W. Jamison, Alexander Allen,

and Liberty Perham. This year Eden township had its commencement. In 1856

Castro was compelled to mortgage his estate and then piece by piece the lands

were brought to the hammer, and finally; in 1864, they passed entirely into the

hands of Faxon D. Atherton who gave Castro $30,000 for them, with which amount

he went into a self-inflicted exile in South America. Among the men who made

their homes in Eden in 1853 are Henry Smyth, George S. Meyer, Tim. Hauschildt,

David S. Smalley, Joseph De Mont, J. F. Elliott, John Huff, William Mahoney, E

P. Mann, Thomas W. Mulford, Moses Wicks, William Smith, E. .Minor Smith and

Emerson T. Crane.




From

this year onward the growth and prosperity of Eden township was wonderful. In

the next decade the population increased many fold. The names of those arriving

in 1855 were Richard Barron, Joseph Graham, Josiah G. Bickell; in 1856 William

Knox, Otis Hill, Frederick Wrede, John Wille, Conrad Liese, Ferdinand Schultz;

in 1857 W. T. Lemon; in 1858 Maas Lueders, W. H. Miller; in 1859 Watkin W.

Wynn; in 1860 N. D. Dutcher, John W. Clark; in 1861 Frederick Brustgrun, A. P.

Rose; in 1862 Duncan Sinclair. O. W. Owen, A. W. Schafer; in 1865 E. B. Renshaw

and hundreds of others.




A rusty

old six-pound cannon lay for years within twenty or thirty feet of the sidewalk

on Washington Square, Oakland. The gun was known by the older inhabitants as

the "Squatter Gun." The country for miles around was in possession of

squatters at the commencement and warm times were experienced by them in their

fight to hold their ground. The gun was purchased by the squatters from the

captain of a vessel which came around the Horn, and was brought over to Oakland

in 1852, to be used for giving an alarm to the occupants of the entire valley

in the event of an attempt to forcibly eject any of the possessors of the land.

It was at first proposed to procure a bell for that purpose, but the bell

advocates agreed to the argument that the sound of a bell could not be heard as

far as the report of a cannon, and so the squatter gun was procured.
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